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APVIENOTĀ UN

BRĪVĀ LATVIJA
Lasiet tīmeklī!

www.brivalatvija.lv

23. jūnijs
12:00 Teritorijas atvēršana

Lielā skatuve:
19:30 – 23:00 Jāņu festivāla – 2017 atklāšana
Latvijas vēstnieces Lielbritanijā Baibas Bražes 

             Līgo sveiciens
19:50 STARTS simboliskajam skrējienam par godu Latvijas Simtgadei “Izskrien 

Latviju Straumēnos!”
20:00 Līgo ugunskuŗa iedegšana un Līgo zaļumballe 
LĪgo sēTAs:
16:00 - 19:00 Līgo Trača sēta pašiem mazākajiem
16:00 - 19:00 “3x3 nometnes Lielbritanijā” Jāņuzāļu sēta
16:00 - 19:00 Rīgas sēta
16:00 – 23:00 Latviešu kino sēta 
23:00 Latviešu filmas “Svingeri” pirmizrāde Anglijā!
Disko teltī: 0:00 – 3:00 Zaļumballe ar duetu “Viņš un Es”, starplaikos DJ Vento un 

DJ Erminass 

24. jūnijs
11:00 Līgo sētu svinīgā atklāšana. LNPL priekšsēdes un Līgo sētu patroneses 

Lilijas Zobens uzruna
11:00 – 18:00 Jāņu zāļu sēta, Rīgas sēta, Līgo Trača sēta, Kokļu Zapte, līgodziesmu 

sēta, Jāņuguns sēta, Līgo danču sēta
15:00 Burtonas latviešu amatieŗteātŗa “Strops” izrāde “Lustīga līgošana”

LĪgoJAm StraumēnoS!

CETURTDIENA, 15. jūnijs
22.15 Filma “Dieva Putniņi“ / “Displaced Persons” 

(Latvija, 2015) Latviešu valodā ar vācu subtitriem, 
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

PIEKTDIENA, 16. jūnijs
10.00 Atklāšanas dievkalpojums Eslingenas 

Dienvidu baznīcā
Südkirche Esslingen, Spitalsteige 3, 73734 Esslingen
11.15 svētku gājiens
No Dienvidu baznīcas (Südkirche Esslingen) līdz 

tirgus laukumam (Marktplatz)
12.30 svētku atklāšana tirgus laukumā
Marktplatz, 73734 Esslingen
14.00 Uzvedums „Tikšanās ar Jāzepu Vītolu“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 – 18.00 Dalībnieku priekšnesumi pilsētā
Tirgus laukumā, stacijas laukumā u.c.
19.00 Dziesmuspēle „EsLINgENA” (latviešu 

val. ar vācu subtitriem)
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sEsTDIENA, 17. jūnijs
12.00 Koŗu koncerts „skanēt skan“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 Deju koncerts „Latviešu danči“
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1
19.00 Eslingenas stāsti. Tikšanās, sarunas, 

atmiņas. grāmatas atvēršana.
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

sveicam Eslingenā!
20.30 svētku balle kopā ar grupu Dzelzs 

Vilks (Rīga), Liepupes vīru ansambli (Liep-
upe), austrumkalns (Londona)

Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sVēTDIENA, 18. jūnijs
11.00 “Vakareiropas koklētāji” aicina uz 

sa  koklēšanos Eslingenas svētkos!
Hafenmarkt, 73728 Esslingen
12.00 Folkloras kopu koncerts. Ielīgošana.
Hafenmarkt, 73728 Esslingen

Darbosies amatnieku tirdziņš

IZsTĀDE PILsēTAs mŪZEJĀ GELBES 
HauS

Par 40. gadu latviešu nometni Eslingenā,   
tā laika sabiedrisko un kultūras dzīvi vairāk 
var uzzināt, apmeklējot izstādi.

Gelbes Haus, Hafenmarkt 7, 73728 Esslingen

INFoRmĀCIJAs CENTRs
Iespējams iegādāties biļetes un saņemt visu 

aktuālo informāciju.
Evang. Gemeindehaus am Blarerplatz
Blarerplatz, 73728 Esslingen

Ce., 15.06. no plkst. 12.00 – 20.00
Pk., 16.06. no plkst. 12.00 – 18.00
Se., 17.06. no plkst. 11.00 – 14.00
Sv., 18.06. no plkst. 12.00 – 14.00

Brīvdabā
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās volejbola turnīram
11:00 - 18.00 Turnīrs
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās virves vilkšanai, zvejnieka zābaka grūšanas 

un šautriņu mešanas turnīriem
09:00 - 15.00 Turnīri
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās Jautrajām Līgo stafetēm
09:00 - 11.00 Stafetes
Lielā skatuve:
10:00 – 10:40 Ģimenes rītarosmes danči
12:00 – 13:00 Jāņu dienas ieskandināšana ar VIA SIENĀŽI
13:00 – 15:00 Jāņu putu ballīte
16:00 – 17:30 Līgo joki un dziesmas (UFO un duets «Karakums»)
18:00 - 20:00 Lielkoncerts SKRODERDIENAS STRAUMĒNOS – Kokļu Zapte, 

TDK Kamoliņš, TDK Rakstā, TDK Zīlaine, TDK Sakta, FK Žeperi, FK Dūdalnieki, 
TK Jumītis, Deboras koris

20:30 – 22:00 Jāņu balle ar grupu APVEDCEĻŠ
22:00 – 23:00 Poproka grupas GAIN FAST koncerts 
Brīvdabā
20:00 – 20:30 - Lielā Jāņu ugunskura iedegšana, apdziedāšanās un dejošana
Disko telts:
23:00 – 00:00 Jāņu nakts «jandāliņa» ievads ar DJ Vento un DJ Erminass

25. jūnijs
10:00 – 12:00 Bērnu deju ballīte “Meža lokā”
13:00 – 14.30 Pēcjāņu melodijas un danči 

kopā ar “Mazie Rakari” 
14:30 – Svētku noslēgums un apbalvošana   

uz Lielās skatuves
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Latvisko 
norišu 

kaLendārs
 šai nedēļai

2. lpp. 

Franka 
Gordona un 
kārļa streipa 

komentāri
5. lpp. 

dr. Uģa 
Gruntmaņa 

viedoklis
7. lpp. 

Vilis Vītols 
par paliekošām 

vērtībām
8. lpp. 

Ceļojums 
ar Lāsmu 
Gaitnieci

10. lpp. 

Jaunumi sporta 
draugiem

12. lpp. 

Latvija dienu 
ritējumā

3. – 4. lpp. 

Lasiet tīmeklī

www.brivalatvija.lv

9 770934 67501 8 05

Tiem  Brīvās Latvijas lasītā
jiem, kuŗi tomēr vēlas lasīt avī zi 
drukātā versijā, piedāvājam pa 
   sūtināt Amerikas latviešu avīzi 
Laiks – tie paši 48 numuri gadā, 
20 lappuses, to skaitā 8 lpp. tās 
pašas, kas kopš 2001. gada bi 
jušas ko  pīgas abām avīzēm.

Iespēja saņemt Laiku: 
pa gaisa pastu no asV 

• par 6 mēn. – EUR 186,-
pa parasto pastu no Latvijas 

• 6 mēn. EUR 86,-
• 12 mēn. EUR 130,-

Ik gadu dāvanā – Laika Māk
slas kalendārs!

samaksa: naudu ieskaitot 
SIA VESTA-LK kontā:
AS SEB banka, kods UNLALV2X, 
Konta nr.: 
LV80UNLA0050016243516, 
ar piezīmi LAIKS un norādot 
vārdu, uzvārdu un adresi.

BL ilggadējais lasītājs Pēteris 
Cielavs ir izvēlējies pasūtināt 
un lasīt Laiku

Latvijas starptautiskās de iure atzīšanas 
priekšvakarā ārlietu ministrija 

saņem vērtīgu dāvinājumu
25. janvārī Ārlietu ministrijā 

notika svinīgā pieņemšana par 
godu Latvijas Republikas starp-
tautiskās de iure atzīšanas 98. ga 
dadienai. Uz pasākumu bija ai -
cināti Saeimas deputāti, ministri, 
Latvijas Republikā akreditētie re  -
zidējošie un nerezidējošie vēst
nieki, ārvalstu goda konsuli, bi 
jušie vēstnieki, ministrijas darbi
nieki un sadarbības partneri.

Sveicot klātesošos, ārlietu mi 
nistrs E. Rinkēvičs uzsvēra: “Ie -
priekšējo gadu mēs aizvadījām 
valsts dibināšanas simtgadē, nā 
kamos divus gadus – neatkarības 
cīņu simtgadē. Savukārt pēc di  
  v iem gadiem maratonu noslēg s im 
ar Latvijas valsts starp tautiskās 
de iure atzīšanas simto gadskārtu. 
Tas bija ļoti intensīvs mūsu pir
mo diplomātu un valstsvīru darbs, 
kas vainagojās panākumiem. Tas 
bija intensīvs mūsu sabiedroto 
darbs. Par to mēs viņiem sakām 
lielu paldies.”

Pasākuma laikā Ārlietu mi  nis
trija saņēma vērtīgu dāvinā jumu – 
Nīlsa Dālmana (Niels Dah l mann), 
bijušā pirmā Lat vijas go   da konsu 
la Briseles reģionā un Flandrijā 
(izņemot Antverpeni) pēc neat ka
rības atjaunošanas, darba gaitā 

uzkrātos dokumentus. E. Rin kē-
vičam goda konsu la arhīvu simbo
liski nodeva viņa kundze Paula 
Dālmane (Paula Dahlmann).

Dokumenti ir pārsvarā sarak 
s te ar fiziskām un juridiskām per
sonām Latvijā un ārvalstīs, ap 

tverot laika periodu no 1991. līdz 
2014. gadam. To kopums atspo
guļo goda konsula darbību, uz 
sākot nozīmīgu polītisko, admi
ni strātīvo un finanču jautājumu 
risināšanu pēc Latvijas neatka
rības atjaunošanas 1990. gadā, 

dokumentējot arī valsts pirmos 
soļus ceļā uz iestāšanos ANO, 
NATO un darbību pie Eiropas 
Ko  pienas. Dokumenti būtiski pa -
  pildinās Ārlietu ministrijas ar  chī-
vu un līdz ar to arī Latvijas na  cio
nālo dokumentāro mantojumu.

Pirms pieņemšanas vienoša
nos par bijušā Latvijas goda kon
sula Beļģijā Nīlsa Dālmana do -
kumentu nodošanu Ārlietu mi 
nistrijai parakstīja valsts sekre
tāra vietnieks – administrātīvais 
direktors Atis Lots un Paula Dāl
mane.

Pieņemšanas laikā par nozī mī
gu darba ieguldījumu E. Rin kē-
vičs vairākiem Ārlietu minis - 
t rijas pārstāvjiem pasniedza Mi 
nis tru prezidenta Pateicības rak
stus. Tāpat ar Ārlietu ministrijas 
Atzinības rakstiem tika apbalvo 
ti ministrijas un citu institūciju 
pārstāvji.

Latvijas starptautiskās de iure 
atzīšanas priekšvakarā Ārlietu 
mi  nistrija piemin arī aizsaulē 
aiz gājušos diplomātus un bijušos 
kollēgas. Meža kapos E. Rin kē-
vičs nolika ziedus Latvijas pirmā 
ār  lietu ministra Zigfrīdas Annas 
Meierovica un citu diplomātu 
atdusas vietās.

Abonementa maksa:
• par 12 mēn. (48 nr.)  EUR 55  (550 SEK)
• par 6 mēn. EUR 30  (300 SEK)
• 1 nedēļu EUR 2  (20 SEK)

jopRojām  infoRmē,  izglīto,  izKlaidē

pasūtiniet digitālo laikrakstu ŠEit:
www.brivalatvija.lv/abone-interneta 

vai maksājiet bankā Sia VESTA-LK kontā: 
AS SEB banka, kods UNLALV2X, 
Konta nr.: LV80UNLA0050016243516
ar piezīmi “Bl abon” un norādot vārdu, uzvārdu, 
e-pastu un mājas adresi

ik nedēļu izlasītiet jums svarīgu informāciju labā latviešu valodā.

par reklāmu un sludinājumiem sazinieties ar redakciju 
Rīgā, Ģertrūdes ielā 27, lV-1011, e-pasts: redakcija@brivalatvija.lv, 

tālr.: +371 67326761 vai +371 29439423

laikraksts
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7. FebrUāris

Latvija piedalīsies eiropas 
darba dienās Malmē, Zviedrijā

Adrese: Carlsgatan 12A, 211 20 
Malmö. Laiks: 10 – 15

7. februārī Malmē pasākumu 
centrā “Slagthuset” norisināsies 
Zviedrijas nodarbinātības die  
n es ta (Arbetsförmedlingen) orga
ni zēts starptautisks darba gada
tirgus. Pasākumā informāciju 
par dzīves un darba apstākļiem 
Eiropas valstīs, kā arī informāciju 
par darba iespējām piedāvās ap 
tuveni 100 dalībnieku, un pare
dzams, ka to apmeklēs ap 4000 
interesentu.

Latviju gadatirgū pārstāvēs 
No  darbinātības valsts aģentūras 
EURES konsultants Juris Lie -
piņš. Latvijas valstspiederīgie un 
citi interesenti pie konsultanta 
varēs noskaidrot:

• Kādi ir aktuālie darba piedā-
vājumi Latvijā;

• Kas nepieciešams, lai atrastu 
un uzsāktu darbu;

• Kas jāzina, pārceļoties uz dzī-
vi Latvijā;

• Kādu atbalstu, atgriežoties Lat-
vijā, var saņemt Latvijas valsts
piederīgie.

Interesentiem būs pieejami in 
formatīvie materiāli latviešu un 
angļu valodā.

8. FebrUāris

Latviešu operdziedātāja 
Marina rebeka Milānas 

Teatro alla Scala 
Adrese: Teatro alla Scala, Via 

Filodrammatici 2, Milan, Italy. 
Laiks: plkst. 20

Latvijas soprāns Marina Re  be-
ka tiek plaši uzskatīta par mūs
dienu vienu no talantīgākajām 
māksliniecēm. Viņas Veronikas 
loma Verdi  operā “Traviata” visā 
pasaulē tiek uzskatīta par iko
nisku, un viņa bieži tiek dēvēta 
par savas paaudzes vadošo Džoa
kīno Rosīni un Volfganga Ama-
deja Mocarta lomu izpildītāju.

Biļešu iegāde http://www.teat
roallascala.org

8. FebrUāris

spēlfilmas “Homo novus” 
pirmizrāde Galvejā

Adrese: Oranmore Business 
Park, Oranmore, Co. Galway, Īrija. 
Laiks: plkst. 20 – 22

Nepalaid garām! Simtgades ska
tītākā filma “HOMO NOVUS” 
Galvejā!

30. gadu Rīga, mākslinieku 
ap rindās bohēma sit augstu vil -
ni! Galvaspilsētā no laukiem ie 
ro  das jauns un nabadzīgs, taču 
ambiciozs mākslinieks Juris Upe-
nājs, lai iekarotu savu vietu māk
slas pasaulē. Jau pirmajā vakarā 
nokļūstot mākslinieku bohēmā 
un satiekot savu mīlestību, Jura 
pirmie soļi Rīgā izvēršas par ko -
misku, reizēm aizkustinošu pār
pratumu virknējumu...

Biļetes www.eventbrite.ie

9. FebrUāris

Latvija piedalīsies eiropas 
darba dienās 2019 Houtenā, 

nīderlandē
Adrese: Meidoornkade 24, 3992 

AE Houten. Laiks: 10 – 17

9. un 10. februārī Houtenā, 
netālu no Utrehtas, Nīderlandē 
notiks darba un karjēras izstāde 
“Emigration Expo”. Izstāde pare-
dzēta darba meklētājiem, kuri ir 
ieinteresēti meklēt darbu citās 
pasaules valstīs. Pasākums nori
si nāsies izstāžu centrā “Expo 
Houten”. Izstādē piedalīsies ap 
tuveni 200 darba devēju, iestādes 
un organizācijas no visas pasau
les, un paredzams, ka to apmeklēs 
ap 11 000 interesentu.

Latviju izstādē pārstāvēs No 
darbinātības valsts aģentūras 
EURES konsultants Andris Seg-
liņš. Latvijas valstspiederīgie un 
citi interesenti pie konsultanta 
varēs noskaidrot:

• Kādi ir aktuālie darba pie-
dāvājumi Latvijā;

• Kas nepieciešams, lai atrastu 
un uzsāktu darbu;

• Kas jāzina, pārceļoties uz 
dzīvi Latvijā;

• Kādu atbalstu, atgriežoties 

Latvijā, var saņemt Latvijas 
valsts piederīgie.

Vairāk informācija www.emig
ra tiebeurs.nl

10. FebrUāris

Latviešu krogus vakars briselē
Adrese: Avenue de Cortenbergh 

36, 1040 Bruxelles, Beļģija. Laiks: 
plkst.18 – 20

Fat Boys Schuman bārā notiks 
latviešu krogus vakars. Kopā sa -
nāk šanas vakars latviešiem, lai 
iepazītos, aprunātos, kā arī pa 
dis kutētu par sev svarīgām tē 
mām. Aicina Latviešu biedrība 
Beļģijā.

Papildu jautājumus vai ieteiku
mus lūgums sūtīt uz e-pastu: 
lbb@latviesi.be.

Sagatavots kopā ar portālu
latviesiem.com

SALLIJA BENFELDE

Kopš Rīgas domi vada Nils 
Ušakovs un viņa partija Saskaņa 
(agrāk “Saskaņas centrs”), šo de -
viņarpus gadu laikā korupcijas 
skandali domi tricina ik pa lai
kam. Pēdējā – visskaļākā – lieta ir 
Korupcijas novēršanas un apka-
ŗo šanas biroja (KNAB) sāktais 
kriminālprocess saistībā ar ku  ku
  ļošanu iepirkumos pašvaldības 
uzņēmumā “Rīgas satiksme”. 

Pagājušā gada novembrī KNAB 
sāka kriminālprocesu saistībā ar 
pašvaldības uzņēmuma “Rīgas 
satiksme” iepirkumiem. KNAB 
izmeklēšana saistīta ar Polijas un 
Čechijas uzņēmumu vienošanos 
ar Rīgas domes un pašvaldības 
transporta uzņēmuma pārstāv
jiem par kukuļu nodošanu un 
personu piesaistīšanu naudas at 
mazgāšanai. Lietā figurē trīs ie 
pirkumi  un noslēgtie  līgumi – 
par tramvaju, trolejbusu un au 
tobusu piegādi kopsummā par 
vairāk nekā 270 miljoniem eiro. 
Saistībā ar šo lietu tika aizturētas 
sešas personas Latvijā un vēl di 
vas Polijā. Daļai aizturēto perso
nu ir piemērots drošības līdzek 
lis – apcietinājums, arī “Rīgas 
satiksmes” valdes priekšsēdim 
Leonam Bemhenam. Kratīšana 
un dokumentu izņemšana noti
kusi arī pie Rīgas vicemēra An   -
d ŗa Amerika (koalicijas partneris 
Saskaņai – partija “Gods kalpot 
Rīgai”). Pēc kratīšanas Ameriks 

Vai populāritāte glābs no soda?
atkāpās no amata, bet nenolika 
deputāta mandātu. Saistībā ar 
sākto kriminālprocesu par trim 
“Rīgas satiksmes” veiktajiem iepir
kumiem atkāpās visa “Rīgas satik-
smes” valde, bet pašlaik uzņē mu
mam iecelta pagaidu vadība. 31. 
janvārī kratīšana notika arī Rī -
gas mēra Nila Ušakova darbavie-
tā do  mē un arī viņa dzīvesvietā. 
Ušakovs negrasās atkāpties no 
amata un, protams, pat nedomā 
nolikt deputāta mandātu. 

Kā jau minēju, šīs nav vienīgās 
korupcijas lietas – 12 skaļākās 
deviņarpus gados ir bijušas:

‒ Cenšas ietekmēt ziņas Balti-
jas Pirmajā kanālā;

‒ Kukuļošana Mājokļu depar-
ta mentā un Ārijas Stabiņas aiz
turēšana;

‒ Rīgas brīvostā nelietderīgi un 
nelikumīgi iztērēts vairāk nekā 
41 miljons latu; 

‒ Rīgas nami pazaudē miljonu;
‒ Maksājumi ar Saskaņu saistī

tai arodbiedrībai;
‒ 50 latu kukulis par katru mik

ro autobusu;
‒ Nanoūdens skandāls;
‒ Fiktīvi darbinieki “Rīgas na  mu 

pārvaldniekā”;
‒ KNAB kratīšana Rīgas Cen -

t rāltirgū; 
‒ Dokumentu viltošana Baro-

na ielas remontdarbos;
‒ Administrātīvo resursu iz 

man tošana pašreklāmai.

Par ziņu ietekmēšanu jāpiebilst, 
ka gan kā 9.  Saeimas deputāts, 
gan vēlāk kā Rīgas domes priekš-
sēdis Ušakovs rakstiski norādījis 
Pirmā Baltijas kanāla (PBK) žur-
nālistiem, kādi ziņu sižeti gatavo
jami, pat sūtījis intervijās uzdo
damos jautājumus. Pirms ievēlē
šanas Saeimā Ušakovs pats bija 
PBK žurnālists. Savukārt Andri 
Ameriku jau sen Latvijā mēdz 
dēvēt par “misteru 20%” – proti, 
sabiedrībā tiek uzskatīts, ka katra 
iepirkuma un pasūtījuma kon
kursa uzvarētājam no tam pare
dzētās summas 20 procenti jā 
maksā Amerikam. Ja runājam 
par “tautas folkloru” un leģen-
dām, kas klīst Rīgā, tad viena no 
tām vēsta, ka par pašvaldības uz 
ņēmuma vadītāju var kļūt, ja pie
krīt katru mēnesi zināmu sum
mu maksāt partijas “melnajā ka  sē” 
un noteikumi esot, ka uz  ņē mu
ma vadītājs varot darīt, ko grib, 
bet visam jāizskatās “smu ki”. Jā  da-
lās esot arī ar Eiropas fondu nau-
du, bet grāmatvedībai ir jābūt 
kārtībā. Ja vadītāju pie ķers, tad 
viņam pašam jākuļas, kā nu prot, 
jo domes vadība pa  līgā nenāks 
un neaizstāvēs. Tāpat arī ar liela
jām prēmijām, kas tiek maksātas 
pašvaldības uzņē mu mu vadītā
jiem – gan ziedojumi, gan “melnā 
nauda” esot obligāta. Esot izvei
dojies tāds kā tīkls, kuŗā cits no 
cita ir atkarīgi, tādēļ visi klusē. 

Protams, tās ir tikai leģendas, 
kas tiesībsargājošajām iestādēm 
jāpierāda. Pagaidām Ušakova un 
Amerika līdzdalību pierādīt nav 
izdevies, un šajos deviņos gados 
vairākas Rīgas domes amatper
sonas tikušas notiesātas, bet vien
mēr Ušakova un arī Amerika 
skaidrojums ir bijis, ka viņi pat 
nav nojautuši par nelikumībām 
un ir sarūgtināti par notikušo. 

Pēdējā – Rīgas satiksmes kuku-
ļošanas – lieta, gan neizskatās tik 
bezcerīga, tomēr jautājums ir, vai 
kriminālprocesu un kriminālva
jāšanu izdosies sākt arī pret Uša-
kovu un Ameriku. Ir skaidrs, ka 
paši no domes viņi neaizies.

Jau pagājušajā gadā sākās ru - 
nas par Rīgas domes vai vismaz 
Nila Ušakova atlaišanu. Vides 
aiz sardzības un reģionālās attīs -
tī bas ministrijas (VARAM) šefs 
bija Kaspars Gerhards no Nacio-
nālās apvienības, kurš abas do 
mes amatpersonas ne pārāk uz 
manīja, bet partijas kongress pa 
gājušā gada decembrī uzdeva 
Gerhardam atlaist Rīgas domi. 
Likumprojekts par Rīgas domes 
atlaišanu tika uzrakstīts, iesniegts 
vēl Kučinska valdībai, prem jērs 
paziņoja, ka par to ne  lems, jo 
likumprojektam esot jā  būt tik 
precīzam, lai nebūtu ie  mesla lē 
mumu pārsūdzēt tiesā, tādēļ par 
to lai lemjot jaunā val dība. Tagad 
likumprojekts esot sa  ska ņots un 

precīzēts, Ušakovs sola tiesāties 
un iet kaut līdz Ei  ropas cilvēk-
tiesību tiesai, jaunā valdība vēl 
savu vārdu nav teikusi.

Tas, kas pārsteidz un šajā lietā 
pat šokē, ir aizvien biežāk no 
dažādiem ekspertiem, bijušajiem 
un esošajiem polītiķiem dzirda
mais, ka Ušakovu un Rīgas domi 
nevajagot atlaist, jo viņam esot 
ļoti daudz atbalstītāju, kas savas 
domas nemainīšot, neapmieri
nā tība sabiedrībā augšot un ār 
kārtas vēlēšanās Ušakovs un viņa 
partija saņemšot vēl vairāk balsu.

Var piekrist tam, ka Ušakova 
un Saskaņas kvēlākos atbalstītā
jus nekas šajā pasaulē nepārlie
cinās, ka viņu elks pārkāpj liku
mus, un arī pat tas viņiem nebūtu 
svarīgi. Tomēr tik vienkārši nav. 
Pēdējā socioloģiskā aptauja lie -
cina, ka Saskaņa kopš iepriekšējā 
mēneša zaudējusi 3,2 procentus 
atbalstītāju.

Turklāt jautājums, manuprāt, 
ir, vai populāri cilvēki var pār 
kāpt jebkuŗas ētikas un morāles 
un arī likuma normas? Vai tas 
nozīmē, ka neko nevar pasākt 
pret nevienu populāru cilvēku, 
pat ja viņš kļūtu par slepkavu vai 
acīmredzamu zagli?

Tāda nostāja ir absurda un bīs
tama, jo, augot tiesiskajam ni 
hilismam, Latvijas valsts pastā-
vē šana tiek apdraudēta. 
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Valsts prezidents ar 
Ministru prezidentu pārrunā 

valdības darba aktuālitātes
30. janvārī Rīgas pilī notika pir-

mā Valsts prezidenta Raimonda 
Vējoņa un Ministru prezidenta 
Artura Krišjāņa Kariņa tikšanās 
pēc tam, kad 2019. gada 23. janvārī 
Saeima apstiprināja jauno valdī 
bu.Tikšanās laikā Ministru prezi
dents iepazīstināja Valsts prezi
den tu ar valdības darba aktuālitā
tēm un informēja par laika grafiku, 
kādā plānots iesniegt izskatīšanai 
Saeimā  šī gada valsts budžeta pro
jektu.

Pēc tikšanās Valsts prezidents 
Raimonds Vējonis uzsvēra, ka šī 
gada valsts budžeta izstrādāšana  
ir nozīmīgs darbs, kas jāpaveic jau
najai valdībai, parallēli strādājot 
arī pie citiem valdības deklarācijā 
minētajiem uzdevumiem. “Reģio-
nālās vizītes laikā Ķekavas novadā 
uzņēmēji atzīmēja, ka būtiski, lai 
jaunā valdība turpinātu aizsākto 
pieeju, veidojot stabilu un progno
zējamu nodokļu sistēmu valstī,” 
sacīja Valsts prezidents. Ministru 
prezidents apliecināja Valsts pre
zidentam, ka, izstrādājot šī gada 
valsts budžetu, nav paredzēts ie 
viest jaunus nodokļus.

 Tikšanās laikā Kariņš informē -
ja Valsts prezidentu par uzsākto 
darbu pie valdības rīcības plāna 
sagatavošanas. “Valdības rīcības plā
na izstrādāšana un apstipri nā ša 
na Ministru kabinetā ir būtiska,  
lai sniegtu sabiedrībai informāci 
ju par to, kā valdība ir plānojusi 
īstenot valdības deklarācijā norā
dī tās prioritātes un kādos termi
ņos tas tiks izdarīts,” pēc tikšanās 
norādīja Valsts prezidents Rai  - 
m onds Vējonis.

***
reemigrācija un Latvijas 

demografijas polītika
Premjērministrs Krišjānis Ka    - 

r iņš Latvijas Radio raidījumā Krust
punktā atzina, ka Latvijas demo
grafija nav tikai jautājums par 
bērnu dzemdēšanu, bet arī  par 
imigrācijas (ar imigrāciju saprot 
cilvēku ieceļošanu no vienas valsts 
citā valstī ar mērķi apmesties tajā 
uz dzīvi. – Red.)  palielināšanu. Ka -
 riņš uzsver, ka vispirms būtu ne 
pieciešams rast apstākļus, lai Lat
vijas iedzīvotāji izlemtu laist pa 
saulē otro un trešo bērnu, taču ir 
būtiski domāt arī par pareizu 
imigrācijas polītiku.

“Pirmkārt, reemigrācija, lai Lat
vijas pilsoņi atgrieztos Latvijā. Bet 
ir arī jāskatās plašāk,’’ saka Kariņš, 
norādot, ka vajadzētu palielināt 
ārzemju studentu skaitu, kuŗi pēc 

tam būtu ieinteresēti arī apmes 
ties uz dzīvi Latvijā.

Nesen apstiprināts, ka Nacio nā
lās apvienības Visu Latvijai!/Tēv
ze mei un brīvībai/LNNK pārstā -
vis Imants Parādnieks būs Minis 
t ru prezidenta Krišjāņa Kariņa 
padomnieks demografijas polīti
kas jautājumos. Kariņš norāda, ka 
viņam tā nav tikai polītiskā vieno
šanās. “Es saredzu labu izdevību. 
Demografijas izaicinājums ir visas 
sabiedrības, jo iedzīvotāju skaits 
turpina sarukt,” saka premjēr mi
nistrs. Kariņš atzīst, ka no Parād-
nieka sagaida izvērstu analizi par 
visiem demografijas veicinošajiem 
pasākumiem, kas veikti pēdējo 
gadu laikā. Respektīvi, kāda ir bi -
jusi to cena un kāda – atdeve. Tā 
lāk Kariņš norāda, ka no Parād-
nieka sagaidīs ierosinājumus, kā 
dus lēmumus valdībai vajadzētu 
pieņemt, lai veicinātu demogra
fiju. Neatbildēts paliek jautājums 
par to, cik labs demografijas pa 
domnieka amatā var būt Parād
nieks, ja viņš ir parādījis skaidru 
nostāju pret imigrantu uzņemša
nu Latvijā.

***
Zariņu ģimenes 

ziedojumi no asV 
Richarda Zariņa piemiņas 

fonda ilggadējais atbalsts Latvijas 
Universitātes (LU) Vēstures un fi -
lozofijas fakultātei (VFF) ir rezul-
tējies nozīmīgā pienesumā. LU 
fonds ir saņēmis jaunu 25 tūksto 
šu ASV dolaru ziedojumu, lai vēs
tur nieki arī turpmāk varētu sek
mīgi pilnveidot un attīstīt jomu. 
Šis ir pirmais un pagaidām faktis 
ki vienīgais šāda veida rēgulārs 
atbalsts Latvijas vēstures attīstī ša
nai, informē Latvijas Universitā -
tes fonda pārstāve Brigita Zutere.

Richarda Zariņa piemiņas fonds 
ir dibināts 2013. gadā par godu 
trimdas luterāņu garīdzniekam 
Richardam Arturam Otto Zari-
ņam (19132006). Dibinātāji ir 
viņa bērni Kristaps un Bertrams 
Zariņi, Antra ZariņaTrašere. ASV 
dzīvojošie mecenāti vēlas vairot 
un spēcināt tautiešu vidū pastā
vošo izpratni par vēstures jautāju
mu nozīmīgumu Latvijas valsts 
un sabiedrības dzīvē. Latvisku   
ma uzturēšanu un atbalstu savai 
dzim tenei viņi uzskata par pilnīgi 
dabisku un godpilnu pienāku mu. 
Viņi ir daļa no Amerikas lat viešu 
labdarības organizācijas Friends  
of the University of Latvia (dibi
nāta 2012. gadā), kas rūpējas par 
spožāku Latvijas izglītību. Līdz 
šim R. Zariņa piemiņas fonds ir 
ziedojis vairāk nekā 105 tūkstošus 
ASV dolaru vēstures atbalstam. 
LU fonds administrē visus ziedo-
jumus.

***
eP vēlēšanās ārvalstīs 

darbosies iecirkņi Latvijas 
pārstāvju ievēlēšanai

Šogad Eiropas parlamenta (EP) 
vēlēšanās pirmo reizi Latvijas ie 
cirkņi darbosies arī ārvalstīs. Bet 

vissvarīgākais ir tas, ka vēlētāji arī 
paši varēs tos veidot, vajadzēs tikai 
36 balsstiesīgo parakstus, kas jā 
nosūta Centrālajai vēlēšanu komi
sijai (CVK). Eiropas Parlamenta (EP) 
vēlēšanas notiks šogad 25. mai jā, 
un tajās varēs piedalīties visi Lat
vijas pilsoņi neatkarīgi no to atra
šanās vietas vēlēšanu dienā vai 
pastāvīgās dzīvesvietas. Latvija ša 
jās vēlēšanās ir viens vēlēšanu ap 
ga bals, un mēs visi kopā ievēlēsim 
astoņus EP deputātus. Eiropas 
Latviešu apvienības (ELA) vice-
priekš sēde Elīna Pinto teic, ka “šo
 gad pirmo reizi mums ir iespēja 
veidot EP vēlēšanu iecirkņus arī 
ārvalstīs  – izmantosim to, mudi
nā sim savus draugus un paziņas 
diasporā piedalīties šajās vēlē ša
nās! Latvijai vajadzīgi zinīgi, pras
mīgi pārstāvji ar stāju un Eiropas 
izpratni – un arī mūsu pieredze 
ārvalstīs ļaus tādus izvēlēt”. Latvi
jas pilsonis, kuŗš pastāvīgi dzīvo 
kādā no Eiropas Savienības (ES) 
dalībvalstīm, var izvēlēties, vai 
balsot par Latvijas EP deputāta 
kandidātiem vai tās valsts kandi
dātiem, kuŗā viņš dzīvo. Balsot par 
abiem – gan Latvijas, gan  mītnes 
zemes kandidātiem – nevar. Kā 
informē CVK, ir izdarīti grozīju -
mi Republikas pilsētu un novadu 
vēlēšanu komisiju un vēlēšanu ie 
cirkņu komisiju likumā. Tas nozī
mē, ka pirmo reizi ārpus Latvijas 
dzīvojošie pilsoņi varēs balsot ne 
tikai pa pastu, bet arī vēlēšanu 
iecirkņos. Svarīgi ir arī tas, ka 
iecirkņi vēstniecībās tiks izveidoti 
pēc Latvijas Ārlietu ministrijas ie 
skata, bet citās piemērotās vietās – 
pēc vismaz 36 vēlētāju priekšli
kuma. Priekšlikumi par iecirkņu 
izveidošanu ārvalstīs iesniedzami 
no 25. janvāŗa līdz 11. martam 
Centrālajai vēlēšanu komisijai 
(CVK). Lēmumu par iecirkņu iz -
veidošanu CVK pieņem ne vēlāk 
kā 70 dienas pirms vēlēšanām.

***
ārlietu ministrs edgars 

rinkēvičs darba vizītē asV
No 4. līdz 7. februārim ārlietu 

ministrs Edgars Rinkēvičs darba 
vizītē apmeklēja ASV, lai pieda  
lī tos starptautiskās koalicijas  sa 
nāk smē Vašingtonā.

Koalicijā iesaistīto valstu mi -
nistri un organizāciju vadītāji ap 
sprieda sasniegto progresu cīņā 
pret ISIL grupējumu Irakā un 
Sīrijā. Tāpat tika pārrunāti koali
cijas mērķi un uzdevumi 2019. 
gadā un turpmāk, reaģējot uz iz -
maiņām ISIL grupējuma taktikā 
un struktūrā. Darba vizītes laikā 
ārlietu ministram bija paredzētas 
tikšanās arī ar ASV Kongresa Pār-
stāvju palātas un Senāta ārlietu 
komiteju vadību un piedalīšanās 
Vašingtonā pārstāvēto domnīcu 
organizētās diskusijās. Tikšanos 
uz  manību lokā bija jautājumi par 
Latvijas – ASV sadarbību drošības 
un aizsardzības jomā, transatlan
tisko attiecību nostiprināšana.

***
“Latvija ir uzticama sabiedrotā...”

4. februārī darba vizītē Latvijā 
ieradās Vācijas aizsardzības mi 
nistre Urzula fon der Leiena (Ur 
sula von der Leyen), lai tiktos ar 
aizsardzības ministru Arti Pabri
ku un Nacionālo bruņoto spēku 
vadību. 

Tikšanās laikā amatpersonas 
pār runāja valstu sadarbību aiz 
sar dzības jomā,  kā arī reģionālās 
un starptautiskās drošības situā
ciju. Vācijas bruņotie spēki sniedz 
nozīmīgu ieguldījumu reģionālās 
drošības stiprināšanā, tostarp va 
dot NATO paplašinātās klātbūtnes 
Lietuvā kaujas grupu, atbalstot 
NATO patrulēšanas misiju gaisa 
telpā virs Baltijas jūras un pie-
daloties NATO 1. pastāvīgajā jūras 
pretmīnu grupā, kā arī NATO       
1. pastāvīgajā Jūras spēku grupā.

Vācija nav aizmirsusi, kāda ir 
dzīve, 40 gadus dzīvojot pie PSRS 
austrumu robežas, un šādos brī
žos ir svarīgi uzticami sabiedrotie, 
kuŗu lomu Vācija labi saprot, vei
cot savus pienākumus uz Eiropas 
Savienības (ES) un NATO austru-
mu robežas, notikušajā preses 
konferencē atzina Vācijas aizsar
dzības ministre Urzula fon der Le  i-
 ena. “Latvija ir uzticama sa  bied
rotā aizsardzības jautājumos, un 
jūs varat būt droši, ka mēs arī tādi 
būsim. Par to, cik ļoti mēs varam 
paļauties uz Latviju, pārliecinā
jāmies Afgānistānā, kad bija uz 
brukums mūsu konsulātam, un 
tieši Latvijas spēki bija tie, kas glā
ba tā darbinieku dzīvības,” stāstīja 
Leiena. Ministre arī uzsvēra, ka    
ar Latvijas aizsardzības ministru 
Arti Pabriku (AP) tika pārrunātas 
dažā das gan ar ES, gan ar NATO 
saistītas temas, tostarp kiberdro
šība, loģistikas ķēdes, mobilitātes 
jautājumi un citas temas. Savas 
uzrunas noslēgumā ministre pau
da pateicību par doto iespēju pie
dalīties dažādās mācībās Latvijā 
bazētajiem Vācijas kaŗavīriem, 
pie bilstot, ka uz šīm mācībām ie 
rodas arī tie kaŗavīri, kas izvietoti 
Lietuvā.

***
Juŗa Juraša aizstāvībai 

rīko mītiņu
Saeima 31. janvārī pieņēma lē 

mumu izdot parlamentārieti Juri 
Jurašu (JKP) kriminālvajāšanai. 
Par Juraša izdošanu krimināl va-
jāšanai balsoja 73 deputāti, pret 
balsoja 17. Pats Jurašs balsoja par 
savu izdošanu, savukārt pārējie 15 
JKP deputāti balsoja pret. Pret 
balsoja arī divi KPV LV deputāti – 
Artuss Kaimiņš un Aldis Blum-
bergs. Jurašs, sākot debates par 
viņa izdošanu kriminālvajāšanai, 
aicināja kollēgas deputātus balsot 
tā, lai viņš varētu savu taisnību 
aizstāvēt tiesā, šādi aicinot Saei 
mas deputātus balsot par viņa iz 
došanu kriminālvajāšanai.

Pie Saeimas nama notika Jaunās 
konservātīvās partijas (JKP) rīkotā 

akcija (nosaukta par  tautas sapul
ci) “Par tiesisku valsti”, iestājoties 
pret Ģenerālprokurātūras lūgumu 
izdot kriminālvajāšanai deputātu 
Juri Jurašu un prasot ģenerāl pro-
kurora atkāpšanos no amata.

Nākamajā dienā Jurašs paziņoja, 
ka vēl nenoliks parlamenta depu
tāta mandātu. Viņš skaidroja, ka 
patlaban nav zināms, vai proku
rātūra nodos tiesai krimināllietu, 
kuŗā viņam tiek inkriminēta valsts 
noslēpuma izpaušana. Jurašs uz -
skata, ka prokuroram objektīvi jā 
izvērtē lietas materiāli un jāno 
pra tina viņa pieteiktie liecinieki – 
bi  jušie un esošie Korupcijas no -
vēr šanas un apkaŗošanas biroja 
(KNAB) darbinieki.

Saistībā ar bijušā KNAB dar - 
bi nieka un nu Saeimas deputāta 
Jura Juraša krimināllietu par valsts 
noslēpuma izpaušanu uz proku
roru tiek izdarīts polītisks spie
diens, intervijā LTV raidījumā 
Rī  ta Panorāma norādīja ģenerāl-
prokurors Ēriks Kalnmeiers. Sai s-
tībā ar šo lietu un Juraša kā Sa  ei-
mas deputāta izdošanu krimi nāl
vajāšanai pašlaik spiediens ir diez
gan jūtams un tas tiek izdarīts, lai 
ietekmētu prokuroru, norādīja ģe  -
nerālprokurors. Vienlaikus viņš 
no  raidīja to, ka šī lieta būtu polī
tiski motīvēta, kā to apgalvo Jau-
nās konservātīvās partijas pārstā
vi. Viņš gan apstiprināja Juraša 
pausto, ka vēl nav zināms, vai 
prokurātūra nodos krimināllietu 
tiesai. “Prokuroram ir visas pro
cesā paredzētās tiesības, arī tālāk 
virzot procesu, viņš var pats brīvi 
pieņemt lēmumu, kādu viņš uz 
skata par atbilstošu savai likuma 
izpratnei un pārliecībai. Ja krimi-
nāl vajāšanas gaitā viņš noskaidros 
apstākļus, ka apsūdzība nav ap 
stiprinājusies, viņam ir ne vien tie
sības, bet pienākums izbeigt kri
minālprocesu. Ja apstiprinā sies, ka 
uzskatāms par pierādāmu, tādā 
gadījumā pienākums lietu virzīt 
uz tiesu vai pieņemt citu lēmu 
mu,” sacīja Kalnmeiers.

***
no kPV LV partijas izslēdz 

aldi Gobzemu
KPV LV valde nolēmusi izslēgt 

no partijas polītiķi, Saeimas depu-
tātu Aldi Gobzemu. Saskaņā ar 
KPV LV mājaslapā publicētajiem 
partijas statūtiem lēmums par iz 
s lēgšanu stājas spēkā vienu mēne 
si pēc tā pieņemšanas. Šajā laikā 
biedrs partijas valdē var pārsūdzēt 
pieņemto lēmumu. Ar rosināju
mu izslēgt no partijas Gobzemu 
polītiskā spēka valdē bija vērsies  
tā dibinātājs Artuss Kaimiņš un, 
pēc viņa teiktā, arī citi biedri. 
Balsojums bija slēgts. Neoficiāli iz -
skanējis, ka par Gobzema izslēg
šanu no partijas esot balsojis Kai-
miņš, ekonomikas ministrs Ralfs 
Nemiro un Miks Vizbulis, savu
kārt pret esot bijis KPV LV Saei-
mas frakcijas vadītājs Atis Zaka
tistovs un Linda Liepiņa.

Mītiņš pie saeimas Juŗa Juraša 
aizstāvībai // Foto: LETA
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un Vitālijs Šannikovs (teātris 
Prak tika), kā arī Maskavas kon
servatorijas pianiste Jeļizaveta Te -
rentjeva un Latvijas diasporas ko 
ris “Tālava”.

***
Latvijas kultūras kanona 

konkurss 2018 – 2019 
25. janvārī Latvijas Nacionālajā 

bibliotēkā (LNB) norisinājās Lat-
vijas Kultūras akadēmijas (LKA) 
organizētā konkursa skolu jau  
n at nei “Latvijas Kultūras kanons 
manā skolas somā” fināls. 

20 komandas konkursa pirmajā 
kārtā izcīnīja iespēju piedalīties 
konkursa radošajā seminārā un 
konkursa finālā. Konkursā pirmo 
vietu, LNB galveno balvu un Kul-
tūras ministrijas Latvijas valsts 
simtgades biroja specbalvu ieguva 
Ernsta Glika Alūksnes Valsts ģim-
nazija. Specbalvas no LNB, Kul - 
tū ras ministrijas un Brain Games 
ieguva Ogres technikums, spec-
bal vu no Latvijas Nacionālā kul
tūras centra – Tilžas vidusskola, 
specbalvu no UNESCO – Privātā 
vidusskola Ādažu Brīvā Valdorfa 
skola, kā arī specbalvu no Valsts 
izglītības satura centra – Brocēnu 
vidusskola.

***
Latvijas filma  Ēģiptes 

nacionālās televīzijas kanālī
Sadarbībā ar Ēģiptes Nacionālo 

mediju pārvaldi Ēģiptes nacio - 
nā lajā televīzijā tika demonstrēta 
Lat vijas filma “Baiga vasara” 4. feb -
ruārī par godu Latvijas Simtgadei 
Ēģiptes kanālī “2” (“Channel Two”). 
Šī ir ceturtā Latvijas filma, kas tiek 
demonstrēta Ēģiptes nacionālās 
televīzijas kanālos. Pirmā filma 
bija “Sapņu komanda 1935”, kas 
tika pārraidīta 2017. gada 18. no 
vembrī, tai vēlāk sekoja “Ezera 
sonāte” 2017. gada decembrī un 
“Skurstenis” 2018. gada decembrī. 
To demonstrēšana Ēģiptes nacio-
nālajā televīzijā ir viena no Latvi 
jas Ārlietu ministrijas koordinē
tajām Publiskās diplomātijas pro
grammas norisēm Latvijas valsts 
Simtgades ietvaros

***
atrasta Ulda brauna 
filmas “235 000 000” 
gaŗā oriģinālversija

Unikāls atradums nonācis Lat vi -
jas Valsts kinofotofono doku men
tu archīva rīcībā – tā ir kinorežiso-
ra Ulda Brauna vērienīgās doku-
mentālās filmas “235 000 000” ga 
ŗākā oriģinālversija. Līdz šim tā 
glabājās Brauna mājās Kuldīgas 
pusē, bet režisora atraitne Dainu
vīte Brauna tagad to uzticējusi gla-
bāšanā valstij. Ulda Brauna 1967. 
gadā uzņemtās filmas nosaukums 
atsaucas uz toreizējo iedzīvotāju 
skaitu Padomju Savienībā, un to 
uzskata par vērienīgāko doku men
 tālo filmu Latvijas kino vē s turē.

***
dāvis sīmanis sācis darbu

pie filmas par Pēteri Mālderi
Pļaviņās un Rīgā uzsākta re -

žisora Dāvja Sīmaņa jaunās spēl
filmas “Gads pirms kaŗa” uzņem
šana, kuŗas centrā ir viens no 
pagājušā gadsimta noslēpu mai
nākajiem latviešiem Pēteris Māl
deris, informē studijas Lokomotīve 
pārstāve Daniela Zacmane. 

Vēsturiskais trilleris “Gads pirms 
kaŗa” scēnārija pamatā izmantoti 
1913. gada vēsturiskie notikumi 

Solovjovu” un “60 minūtes”. Pie
mēram, 2018. gada 22. maija rai
dījumā “Vakars ar Vladimiru So 
lovjovu” tā vadītājs nepārprotami 
un atkārtoti vērsis naidīgus iz 
teikumus pret daļu Ukrainas val-
stij piederīgo, precīzāk, raidījuma 
vadītājs paziņojis, ka daļa ukrai 
ņu, kas esot “banderovieši”, ir jā 
pakar un jānošauj. Turklāt raidī ju
ma vadītājs Solovjovs daļu uk  rai
ņu nodēvējis par neglābja miem 
nacistiem, antisemītiem un ban
dītiem.

***
Saskaņa martā kongresā 
pārvēlēs partijas vadību

Partija Saskaņa martā pulcēsies 
kongresā, kuŗā tiks lemts arī par 
polītiskā spēka vadību. Kongress 
plānots 30. martā. Tajā tiks pār
runāti arī jautājumi par gatavo
šanos Eiropas Parlamenta vēlēša-
nām un citām aktuālitātēm, sacī 
ja partijas valdes priekšsēža viet
nieks Jānis Urbanovičs.

nils Ušakovs un Jānis Urbanovičs 
// Foto: LETA

Viņš prognozēja, ka pašreizē 
jais partijas priekšsēdis Nils Uša-
kovs kandidēs uz šo amatu arī uz 
nākamo termiņu un gūs Saska 
ņas biedru atbalstu. Kongresā tiks 
lemts arī par pārējām partijas 
amatpersonām.

***
Latvijas kultūras vakars Maskavā

27. janvārī Maskavas Caricinas 
pils mūzejā tika rīkots Latvijas 
kul tūras vakars, kurā godināja 
Raini un Aspaziju. Atklājot sarīko-
jumu, vēstnieks Māris Riekstiņš 
uzsvēra, ka jau vairāk nekā simt
gadi Rainis un Aspazija ir kalpo-
juši par Latvijas simboliem. To 
literārie, kā arī sabiedriskie un 
polītiskie darbi ir kļuvuši par Lat
vijas neatkarības, kultūras, cilvēk
tiesību un dzīves vērtību atspo gu
ļojumu, kas likuši pamatus mūs
dienu Latvijā. Krievu mākslinieka 
Dmitrija Minčenoka režisētajā 
teatrālā uzvedumā tika stāstīts par 
Raiņa un Aspazijas dzīves gāju-
mu, darbiem un nozīmi Latvijas 
kultūrā. Vakaru kopumā apmek
lēja vairāk nekā 120 lūgto viesu, 
kuŗu vidū bija pazīstami Latvijas 

un Krievijas aktieŗi, teātŗu, mūzeju 
un galeriju direktori, Maskavā re 
zidējošo diplomātisko misiju pār
stāvji un Krievijas žurnālisti. Savu-
kārt culture.rf tiešraidē to vēroja 
ap 200 000 skatītāju.

Uzvedumā piedalījās Andris 
Vītols, Dailes teātra direktors, lat
viešu izcelsmes aktieri Alla Ivan
co va (Teātris uz Mazās Bronnās) 

***
Saskaņa izveido 

ēnu Ministru kabinetu
Deputāts Vjačeslavs Dombrov -

s kis stāstīja, ka 31. janvāri var uz 
skatīt par dienu, kad izveidots    
Sa  skaņas alternātīvais “ēnu kabi
nets”. Tas darīs darbus, ko nedarot 
jaunizveidotā Ministru prezidenta 
Krišjāņa Kariņa (Jaunā Vienotība) 
valdība. Saskaņas frakcijas depu
tāti izskatīšanai parlamentā ie 
snie dza vairākus priekšlikumus, 
kas saistīti ar pirms vēlēšanām 
partiju sniegtajiem solījumiem, 
to  starp koalicijas. “Ēnu kabineta» 
darbība tiks uzturēta tik ilgi, līdz 
Saskaņa kļūs par valdošo partiju, 
iekļūstot koalicijā un veidojot Mi 
nistru kabinetu, skaidroja Dom 
brovskis.

Dombrovskis, kuŗš būs Saska 
ņas līderis gaidāmajās Eiropar-
lamenta vēlēšanās, solīja – ja Sa 
skaņai būs dota iespēja veidot val
dību un tobrīd Dombrovskis būs 
Eiroparlamenta deputāts, viņš uz -
ņemsies šīs valdības vadīšanas pie 
nākumus, kļūstot par Ministru 
prezidentu.

***
“Liekot roku uz sirds...”

Korupcijas novēršanas un ap -
kaŗošanas birojs (KNAB) 30. jan-
vārī veica kratīšanas Rīgas mēra 
Nila Ušakova (Saskaņa) darbavie  
tā un dzīvesvietā – Rīgas domē un 
Mežaparkā, Bergenas ielā. Tā 
veik ta pašvaldības SIA Rīgas sa 
tiksme iepirkumu lietā. 

nils Ušakovs atbild uz žurnā -
listu jautājumiem

Ušakovs noliedz, ka būtu pa -
strādājis jebkādus ar likumu so 
dāmus pārkāpumus, līdz ar to no 
Rīgas domes vadības viņš neat-
kāpsies. “Liekot roku uz sirds, va  ru 
teikt, ka mana sirdsapziņa ir tīra,” 
paziņoja Ušakovs.

*** 
Uz trim mēnešiem aizliedz 

retranslēt Rossija RTR
Nacionālā elektronisko plašsa

ziņas līdzekļu padome (NEPLP) 
pieņēmusi lēmumu uz trīs mē 
nešiem aizliegt Latvijā retranslēt 
un izplatīt televīzijas programmu 
Rossija RTR. Padome pārkāpu 
mus – naida runu un kaŗa kuri
nāšanu – konstatējusi Rossija RTR 
raidījumos “Vakars ar Vladimiru 

VāCiJa. Eiropas Parlamenta (EP) vēlēšanas notiks 25. maijā. 
Šajās EP vēlēšanās ārvalstīs dzīvojošajiem Latvijas vēlētājiem būs iespēja 
balsot ne tikai pa pastu, bet arī vēlēšanu iecirknī klātienē. Vēlēšanu ie 
cirknis Vācijā būs vēstniecībā Berlīnē. Atšķirībā no Saeimas vēlēšanām, 
Latvijas Goda konsulātu telpas centralizēti un automatiski vēlēšanām 
netiks piedāvātas. Pavisam noteikti nebūs iespējams balsot uz vietas 
Mins terē un Bērzainē – Saeimas vēlēšanās šis bija izņēmums, īpaši vie-
nojoties ar Vācijas Ārlietu ministriju, informē Latvijas vēstniecība 
Vācijā.

kanada. 27. janvārī vēst
nieks Kārlis Eichenbaums ar dzī-
ves biedri Ināru Eichenbaumu pie-
dalījās Starptautiskās holokausta 
upuŗu piemiņas dienas sarīko ju
mā Otavā.

Sarīkojumā ar īpašu lekciju par 
holokaustu un kā atbildēt uz nai-
du, nepazaudēt cilvēcību, uzstājās 
Elija Rubenšteins (Eli Rubenstein), 
orga nizācijas March of the Living Canada nacionālais direktors. Kanadas 
Bibliotēkas un archīvi (Library and Achives Canada) piedāvāja iepazīties 
ar pēdējā laika nozīmīgo vēsturisko ieguvumu – retu grāmatu par holo-
kaustu un tā saitēm ar Kanadu. Ar mūzikālu priekšnesumu uzstājās 
vijol niece Ralica Čolakova (Ralitsa Tcholakova).

sPāniJa. 29. janvārī vēst
niece Argita Daudze vēstniecības 
Spānijā telpās svinīgā ceremonijā 
Latvijas valsts prezidenta Rai - 
m onda Vējoņa uzdevumā pasnie 
dza Trīs zvaigžņu ordeni bijuša
jam Spānijas vēstniekam Latvijā 
V. E. Pedro Migelam Himenesam-
Načeram par nozīmīgu ieguldī-
jumu Latvijas un Spānijas divpusējo attiecību sekmēšanā un stip ri
nāšanā. Svinīgajā ceremonijā piedalījās Pedro Migela Himenesa-Načera 
tuvākie darba kollēgas un augstas Spānijas militārpersonas. Vēstnieka 
kungs, saņemot ordeni, pateicās Latvijas valstij par viņam izrādīto 
cieņu, kā arī īpaši izcēla, ka Latvija viņam vienmēr paliks atmiņā.

tUrCiJa. 25. janvārī, atzīmējot Latvijas Republikas starptautiskās 
atzīšanas de iure gadadienu, notika profesora Dr. Ērika Jēkabsona grā-
matas “Latvija un Turcija: aizmirstās attiecības 1918. – 1940. (teksts lat-
viešu, angļu un turku valodā (tulkoja Kristīne Serai)) prezentācija. At -
klājot prezentāciju, Ankaras universitātes profesore Dr. Neši Ozdena 
uzsvēra, ka šāds projekts, sadarbojoties Latvijas – Turcijas vēsturniekiem, 
archīviem un diplomātiem, ir ticis reālizēts pirmo reizi. Latvijas vēst-
nieks Turcijā Pēteris Kārlis Elferts atzīmēja, ka projekts par grāmatas 
iz doša nu aizsākās jau pirms diviem gadiem un grāmatas publicēšana ir 
Simt gades dāvana gan Latvijai, gan Turcijai.

ČeCHiJa. 28. janvārī Latvijas vēstniece Gunta Pastore apmeklēja 
Brno pilsētu, lai piedalītos Masarika universitātes simtgades svinību at -
klāšanas ceremonijā. “Masarika universitātei ir būtiska loma neatkarī
gās Čechoslovakijas valsts vēsturē”, savā uzrunā uzsvēra universitātes 
rektors Mikkulāšs Beks, atzīmējot, ka, par spīti dažādiem pavērsieniem 
un spiedienam, universitāte vienmēr ir spējusi saglabāt savas akadē
miskās dzīves brīvību.

JordāniJa. 29. janvārī vēstniece Iveta Šulca tikās ar Ammānas 
Tirdzniecības kameras priekšsēdi Halilu Taufiku (Khalil El Haj Tawfiq) 
un uzņēmējiem. Viņa informēja par Latvijas uzņēmējdarbības vidi, 
investīciju atbalsta polītiku un atbildēja uz jautājumiem par Latvijas 
ekonomikas sektoru eksporta potenciālu, transporta pārvadājumiem 
un tūristu apmaiņas veicināšanu. Ammānas kamera, kuŗa ir lielākā 
Jordānijas tirdzniecības kamera, apvieno 50 000 biedrus.

Eiropā – no polītiskām kolīzijām 
līdz pat romantisku attiecību līk
ločiem. Par filmas galvenā varoņa 
prototipu ņemts leģendārais lat-
viešu anarchists Pēteris Mālderis, 
saukts arī par Peter the Painter, 
kuŗa mītiskajā personībā savijušās 
20. gadsimta radikālākās pretru
nas. 

***
Pirmizrādi piedzīvo 

simtgades filma 
“Ko lielie nevar, mazie VAU!” – 

par to pārliecinājās ikviens, kurš 
30. janvāŗa vakarā apmeklēja re  ži
sora Edmunda Jansona animā ci-
jas filmas “Jēkabs, Mimmi un ru -
nājošie suņi” pirmizrādi kino teātrī 
Splendid Palace.

Šī ir otrā animācijas filma Na 
cionālā Kino centra programmā 
“Latvijas filmas Latvijas Simt ga-
dei” un no 1. februāŗa skatāma 
kino teātros visā Latvijā.

smiļģa mūzejā aleksandras 
beļcovas portretu izstāde

Latvijas Kultūras akadēmijas 
Eduarda Smiļģa Teātŗa mūzejā no 
2. februāŗa skatāma izstāde “Lai ka
biedri. Skatuves mākslinieki Alek
sandras Beļcovas portretos”. 

Baletdejotāji un operdziedātāji, 
aktieri un režisori – radoši cilvēki 
vienmēr bijuši apkārt Aleksandrai 
Beļcovai (1892-1981). Māksliniece 
visas savas radošās biografijas ga 
rumā aktīvi strādāja portreta žan
rā, un ar katru modeli viņu parasti 
saistīja draudzīgas attiecības. 

Ziņas sakopojis  P. karlsons
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FRANKS GORDONS

KĀRLIS STREIPS

Brīdī, kad top šīs rindiņas, mani 
sasniedz ziņa, ka Jaunās Vieno tī
bas līderi Eiropas Parlamenta 
(EP) vēlēšanās būs uz komisāra 
amatu tēmējošais Valdis Dom   
b rovskis un Sandra Kalniete (kuŗa 
tiek minēta kā iespējama kandi
dāte uz Valsts prezidenta amatu).

Vēl ir laiks līdz maijam, kad 
jānotiek EP vēlēšanām, bet jau ir 
skaidrs, cik svarīgas šīs vēlēšanas 
ir apstākļos, kad Eiropas Savie-
nība tik mērķtiecīgi tiek drupi-
nāta, un šīs graujošās darbības 
virzītājs ir Krievijas Federācijas 
“nacionālais līderis” Vladimirs 
Putins.

Latvijai “Eiropas aspektā” lai mē-
 jies, ka pēc teju vai nebeidzamas 
taustīšanās valdības vadīšana tika 
uzticēta Krišjānim Kariņam no 
Jaunās Vienotības, kuŗš bija sek
mīgi darbojies kā EP deputāts, lī -

neļaut drupināt eiropu
VĒROJUMI UN PĀRDOMAS

dzās Inesei Vaiderei dodot pret
sparu Ždanokai un Mamikinam. 
Un Valdis Dombrovskis, kuŗš 
bija veiksmīgākais no atjaunotās 
Latvijas premjēriem, teicami pa 
rādīja sevi Eiropas Komisijas 
vi ceprezidenta un ES komisāra 
amatā. Manuprāt, Latvijai laimē
jies, ka tās ārpolītiku joprojām 
vada Edgars Rinkēvičs, kurš, var 
teikt, paliek uzticīgs, piedodiet, 
Raiņa sauklim “Par brīvu Latviju 
brīvā Eiropā”, ignorējot arī paš-
māju “eiroskeptiķu” kurnēšanu.

Izmantojot “breksita” šoku un 
2015. gada “migrantu plūdus”, Ei -
ropas Parlamentā tagad tiecas ie 
kļūt zvērināti “Eiropas idejas” ie -
naidnieki, tādi kā Vācijas galēji 
labējās partijas AfD darboņi, kuŗi 
atklāti simpatizē Putinam. Līdzī
gas partijas un apvienības diemžēl 
rosās arī citās ES dalībvalstīs.

Gaismas stariņš caur māko  
 ņ iem pavīd Stivena Erlangera rak - 
s tā, ko 1. februārī publicēja New 
York Times. Līdz ar to, ka mokpil
nais “breksits” arvien vairāk sa  mu-
džinās, Eiropas Savienība šķiet 
pievilcīgāka, uzsver raksta autors. 
Vairākās valstīs vēlme izstāties   
no ES atslābinās. Analītiķi atzīst, 
ka Eiropas Savienība, kuŗa jopro-
jām ir pasaules lielākais tirgus, 
atrodas labākā stāvoklī nekā no 
tās izkapjošā Lielbritanija. Pat 
tādi populisti kā Mateo Salvini 
Italijā, Viktors Orbans Ungārijā, 
Jaroslavs Kačinskis Polijā, raksta 
Erlangers, atmetuši vēlmi izstāties 
no eirozonas vai no ES visumā. 
Italijai, Ungārijai, Polijai nāk par 
labu financiālais atbalsts reģionu 
attīstībai, ko sniedz “Brisele”, t. i., ES.

Un te nu vērts iepazīties ar uz -
saukumu “Cīnīties par Eiropu – 

vai postītāji to iznīcinās”. Šo uz 
saukumu parakstījuši Bernārs 
Anrī Levi (kuŗš Kijevā solidā ri zē-
jās ar Maidanu tai ziemas nak tī, 
vicinot Eiropas Savienības ka  ro  -
gu), Anna Epelbauma, grāmatu 
“GULAG” un “Sarkanais bads” 
(par Golodomoru) autore, No  bela 
literātūras prēmijas laureāti Svet
lana Aleksijeviča un Orhans Pa -
muks (kuŗu pazīst un cienī Ul  dis 
Bērziņš) un vairāki domubiedri. 
Kā redzat, viņi nav nekādi “soro-
sīti, izvirtuļi, kultūr mar k sisti”, bet 
patiesas demokratijas aizstāvji. Uz -
saukuma parakstītāji uzsver, ka 
Eiropai uzbrūk viltus pravieši, 
kuŗus apreibinājis naids. Eiropu 
pametuši abi dižie sabied rotie, 
kuŗi iepriekšējā gadsimtā divreiz 
izglāba Eiropu no pašnā vības – 
viens aiz Lamanša, otrs aiz Atlan
tijas okeana. Eiropu vā  jina rupjā 

iejaukšanās no Krem ļa saimnieka 
puses. Uzsaukuma pa  rakstītāji brī-
dina, ka maijā gaidā majās Eiropas 
Parlamenta vēlē šanās draud gūt pa 
nākumus tie, kas sludina ksenofo
biju un anti se mītismu. Tiem, kam 
dārgs Eras ma, Dantes un Gētes 
mantojums, jāpretojas šīm postī ga
jām ten den cēm, teikts uzsaukumā.

Nevar noliegt šī uzsaukuma 
parakstītāju godaprātu, aizstāvot 
“Eiropas ideju”. Taču viņi,  manu-
prāt, pārspīlē, noniecinot jēdzie
nus “nacionālisms” un “identi tā-
te”. Kaut vai Latvijas piemērs rā -
da, ka uzticama Eiropas Savie nī-
bas dalībvalsts kopj savu nacio
nālo pašapziņu un tautisko iden
ti tāti, ko spoži apliecina Simt ga
des sarīkojumi, Dziesmu svētki, 
latviešu valodas tiesību aizstā vē 
š ana ikdienā, atvairot “divkopie-
nu koncepcijas” draudus.

31. janvārī Saeimas deputāti 
uzsāka turpinājumu iepriekšējai 
plenārsēdei, jo tajā, kas bija 24. 
janvārī, pirmais darbiņš bija no 
klau sīties ārlietu ministra Edgara 
Rinkēviča gadskārtējo ziņojumu 
par Latvijas ārpolītiku, un pēc tā 
noklausīšanās runāt par to gribēja 
ļoti daudz deputātu. Pēc tam “gud-
rās galvas” turpināja darbu, bet 
visu nepaguva izskatīt.

Savukārt 31. janvārī lielas disku
sijas raisījās attiecībā uz grozīju
miem Latvijas ieroču aprites li  ku-
mā. Jautājums bija par to, vai me -
dī bās ar šaujamieroci ļaut pieda
līties jauniešiem no 16, nevis no 
18 gadu vecuma, kā tas ir patla
ban. Priekšlikuma oponenti iebil
da, ka 16 gados jaunietis vēl nav 
pietiekami nobriedis, kā arī atzī
mēja, ka Amerikā bieži vien jau  
n ietis ar šaujamieroci kļūst par 
ma  su slepkavu. Turklāt arī piemi
nēja, ka video spēles maitā jaunie
šu prātus un rosina viņus kļūt var
darbīgiem, kā arī faktu, ka Lat vijā 
alkoholu lietot un cigaretes pīpēt 
drīkst tikai no 18 gadu vecuma utt. 

Savukārt priekšlikuma atbalstī
tāji aizrādīja, ka 16 gados jaunietis 
tomēr vairs nav nekāds mazais 
bērns. Deputāts Aleksandrs Kirš-
teins aizrunājās līdz Latvijas brī
vības cīņām laikā pēc Pirmā pa 
saules kaŗa, aizrādot, ka tie bija 
tieši universitāšu studenti, kuŗi 
veidoja vienas no pirmajām bru
ņo tajām vienībām, tā demonst rē
jot savu patriotisko audzināšanu. 
Diezin vai kāds no šiem brašajiem 
zaldātiem tik tiešām bija tikai 16 
gadus vecs, bet to deputāts nepre
cīzēja. Galvenais, ko uzsvēra atbal
stītāji – dabā Latvijā medībās do 
das arī tēvi ar dēliem, un laukos 
neviens neraizējas, vai puika kaut 
ko salaidīs dēlī, jo neviens gudrs 
cilvēks savai atvasei nedos šauteni 
rokā ne no šā, ne no tā. Latvijā, at 
šķirībā no Amerikas, šaujamieroči 

savdabīga lieta
nav brīvi nopērkami. Latvijā, ja 
cilvēks grib šaujamieroci, viņam 
vispirms policijā ir jāpaskaidro, 
kāpēc viņam to vajag. Ja iemesls ir 
pamatots, nākamais solis ir iziet 
ļoti nopietnas apmācības par to, 
kā to lietot, kā to glabāt u.tml. 
Bū  tu jādomā, ka tie, kuŗi pabeidz 
šos kursus, tikpat rūpīgi apmāca 
arī savas atvases. Priekšlikumu par 
vecuma cenza samazināšanu at 
bal stīja 51 deputāts, 37 bija pret, 
četri atturējās.

Vēl pagājušajā ceturtdienā Saei
mas opozīcija sarīkoja mazu izrā 
di attiecībā uz koalicijā esošo par
tiju priekšvēlēšanu solījumiem un 
konkrēti – Jaunās konservātīvās 
par tijas paģērēto tā dēvēto 3x500 
plānu – minimāla pensija 500 eiro 
mēnesī, neapliekamais minimums 
nodokļu kontekstā 500 eiro mē 
nesī un minimālā alga 500 eiro 
mē  nesī. Saskaņas  deputāti atseviš
ķi piedāvāja katru no šiem priekš-
likumiem, tā piespiežot koalicijas 
partijas, tajā skaitā JKP, balsot pret, 
jo šī gada valsts budžetā ( kuŗš gan 
vēl nav pieņemts) tādas naudas 
3x500 plāna ieviešanai vienkārši 
nav. Lai uzliktu punktu uz i, opo
zīcija pēc katra balsojuma Saei 
mas sekretāram lika nolasīt visu 
balsotāju sarakstu pēc kārtas un 
skaļā balsī. Tā teikt, lai darbaļaudis 
zina, kuŗi deputāti balsoja pret 
pensiju vai minimālās algas palie
li nāšanu. Sagadījās, ka nākamajā 
vakarā pēc sēdes RīgaTV24 raidī-
jumā Preses klubs piedalījās Saei
mas deputāts Krišjānis Feldmans 
no JKP. Es viņam pavaicāju, kādi ir 
tālākie plāni attiecībā uz šo lietu, 
un viņš atbildēja, ka 3x500 plāns ir 
ierakstīts Krišjāņa Kariņa (Jaunā 
Vienotība) valdības rīcības plānā 
un, kad budžets to pieļaus, plāns 
arī tiks ieviests. Laiks rādīs, vai un 
kad tas kļūs iespējams.

Taču galvenais jautājums “gud-
rajām galvām” pagājušajā nedēļā 

bija par Saeimas deputāta Juŗa 
Juraša (JKP) izdošanu krimināl-
va jāšanai. Lasītāji, kuŗi seko polī
tikas notikumiem Latvijā, droši 
vien šīs sāgas fabulu jau zina, taču 
atgādinājums derēs tāpat. Pirms 
pāris gadiem J. Jurašs nāca  klajā ar 
apgalvojumu, ka Latvijas dzelzceļa 
krimināllietas ietvaros viņam kā 
toreizējam Korupcijas novēršanas 
un apkarošanas biroja (KNAB) 
darbiniekam esot piedāvāts mil 
jo nu eiro kukulis, lai krimināllie 
tu pret apsūdzētajiem samazinātu   
no kukuļošanas uz tirgošanos ar 
ietek mi, kur iespējamais sods ir 
krietni mazāks. Juraša kungs ir 
teicis, ka toreizējais KNAB vadītājs 
Jaroslavs Streļčenoks uz paziņo-
jumu nereaģēja nekādi, izmeklē-
šanu par to KNAB sāka tikai vēlāk 
un pēc tam, kad J. Jurašs jau bija 
aizgājis no KNAB un iesaistījies 
polītikā. Dienā, pirms viņu atbrī
voja no KNAB Operatīvo izstrāžu 
nodaļas vadītāja amata, Juraša 
kungs žurnālā Ir sniedza interviju, 
kuŗā viņš pastāstīja par it kā pie
dāvāto kukuli un par savas darba 
vietas nereaģēšanu uz viņa iesnie-
gumu. Nākamajā dienā ģenerāl-
prokurors Ēriks Kalnmeiers pazi-
ņoja, ka Ģenerālprokuratūra iz 
mek lēs jautājumu par kukuļa pie
dāvājumu, un divas dienas pēc 
tam, 2016. gada 17. augustā, pro
ku ratūra paziņoja, ka tā ir uzsā
kusi kriminālprocesu, taču ne par 
kukuļa piedāvājumu, bet gan par 
iespēju, ka, runājot ar Ir, Juris Ju -
rašs ir izpaudis valsts noslēpumu. 
Lieta tika nosūtīta Drošības poli
cijai (kuŗa kopš šī gada sākuma ir 
pārdēvēta  par  Nacionālo drošības 
dienestu). DP veica izmeklēšanu, 
un 2017. gada 20. jūnijā prokurors 
Aivis Zalužinskis paziņoja, ka viņš 
notikušajā nav saskatījis nozie dzī
gu darījumu, un tāpēc lieta ir iz 
beidzama. Augstākstāvošs proku
rors Modris Adlers nepiekrita, 

lieta pret Jurašu tika atjaunota, un 
līdz ar to Ģenerālprokurātūra pie
prasīja deputāta izdošanu. Saeima 
pieprasījumam piekrita ar 73 bal
sīm par, 17 pret, nevienam neattu
 roties. Pret balsoja  ekscentriskie 
partijas KPV LV deputāti Artuss 
Kaimiņš un Aldis Blumbergs, sa   -
k ot, ka viņi rūpīgi izpētījuši lietas 
materiālus un tajos saskatījuši 
trūkumus. Pret arī balsoja visi JKP 
frakcijas deputāti, izņemot pašu 
Juri Jurašu, kuŗš balsoja par un 
pēcāk skaidroja – tāpēc, lai lietas 
izskatīšana pēc būtības varētu sāk
ties pēc iespējas ātrāk. Kolīdz bal
sojums bija beidzies, deputāts Ju -
rašs atstāja Saeimas sēžu zāli, jo 
jaunajā statusā viņš nedrīkst pie
dalīties Saeimas un tās komisiju 
darbā.

Te sakāmas pāris lietas. Pirm
kārt, vismaz pagaidām Juraša 
kungs nav nolēmis nolikt mandā 
tu un aiziet no parlamenta pa 
visam. Ja viņš tā darītu, vistica -
māk, viņa vietā nāktu mūziķe Ieva 
Akuratere, kuŗa Kurzemes apga-
balā pērnajās vēlēšanās bija pir 
mā aiz strīpas. Otrkārt, savā ziņā  

šī lieta ir pārbaudījums un izai
cinājums pašai Jaunajai konser
vātīvajai partijai, kuŗa priekš vē lē
šanu laikā paziņoja, ka viens no 
tās principiem būšot bezkompro
misa tiesiskums. 

Taču, treškārt un galvenokārt, 
šajā konkrētajā gadījumā ir ie 
mesls šaubīties par prasību un tās 
pamatojumu. Likumā par valsts 
noslēpumu ir melns uz balta rak  
s tīts, ka noslēpuma statusu nevar 
piešķirt koruptīviem darījumiem, 
un kukuļa piedāvāšana pilnīgi 
noteikti ir šāda veida darījums. 
Neesmu jurists, bet man tas iz  ska
tās kā pavisam konkrēts attaisno
jums Juraša kunga teiktajam žur-
nālā Ir. Tur viņš runāja par korup
tīvu darījumu. Kāda valsts noslē-
puma izpaušana tur var sanākt? 
Jācer, ka tiesa pie šīs lietas ķersies 
ātri un operatīvi. Cerība gan ir 
visai vāja, jo Temīdas dzirnas 
mūsu valstī mēdz malt ļoti lēnām. 

 Saeimā patlaban ir 99 deputāti. 
Pēc iespējas ātrāk būtu jālemj, vai 
simtais būs Juris Jurašs vai Ieva 
Akuratere.
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Nacionālās enciklopēdijas dru
kā tais sējums LatViJa ir ļoti gai
dīts un vērtīgs izdevums, kuŗa au 
toriem un redaktoriem ar Valte  
ru Ščerbinski priekšgalā nācies 
saņemt daudzus cildinošus iztei
kumus. Taču laikā, kad Saeimas 
115 vēlēšanu iecirkņi bija izvietoti 
44 ārvalstīs, publiski izskanējis 
sauklis “Latvija ir visur, kur atro
das latvieši”, un diasporas ietek  
me uz norisēm Latvijā var būt lie
lāka nekā jebkad, ir svarīgi no 
skaidrot, ko lasītājs īsti var uzzināt 
par emigrācijas vēsturisko attīs-
tību un diasporas pašreizējo stā-
vokli. Diemžēl informācija par to, 
no vienas puses, ir visai skopa, no 
otras puses, nav savākta vienotā 
vēstījumā, jo atrodas vismaz 38 
rakstos. To vidū relatīvi plašākais 
ir A. Lulles raksts Latvieši ārze-
mēs (519. lpp.), ar kuŗu konkurē 
A. Plakana Latviešu trimda pēc 
otrā pasaules kaŗa (129. lpp.); 
šķirklis Latviešu teātris ārzemēs 
ietverts I. Strukas rakstā teātris 
(282. lpp.) un šķirklis dziesmu 
svētki svešumā – V. Muktupāvela 
rakstā Vispārējie latviešu dzies-
mu un deju svētki (317. lpp.). 
Emigrācijas norises skarošas rind
kopas vai teikumus satur arī šādi 
raksti:
• Latgaliešu rakstu valoda 

(A. An  d ronovs, L. Leikuma, 31. lpp.)
• Pirmais pasaules kaŗš 

(J. Šiliņš, 99. lpp.)
• Vācu okupācija 

(E. Evarts, 119. lpp.)
• Padomju otrreizējā okupācija

(D. Bleiere, 124. lpp.)
• Literātūra 

(P. Daija, B. Kalnačs, E. Eglāja
Kristsone, 223. lpp.)

• Populārā mūzika 
(D. Maz vēr sīte, 260. lpp.)

• Zinātne un zinātnes polītika
(J. Kļaviņš, 357. lpp.)

• Datorzinātne 
(A. Brauns, 365. lpp.)

• Filozofija 
(A. PriedīteKleinhofa, 370. lpp.)

• Folkloristika 
(D. Bula, 375. lpp.)

• Literātūrzinātne 
(P. Daija, B. Kalnačs, 394. lpp.)

• Mūzikoloģija 
(J. Torgāns, 404. lpp.)

• Polītoloģija 
(I. Ījabs, 410. lpp.)

• Psīcholoģija 
(I. Austers, 412. lpp.)

• Sociālā antropoloģija 
(A. Lūse, 416. lpp.)

• Teātŗa zinātne 
(E. Tišheizere, 420. lpp.)

• Teoloģija 
(D. Balode, 421. lpp.)

• Tiesību zinātne 
(K. Torgāns, 423. lpp.)

• Vēstures zinātne 
(D. Bleiere, 426. lpp.)

• Valsts prezidenta institūcija 
(J. Pleps, 450. lpp.)

• Drukātā prese 
(A. Dimants, A. Rožukalne, 657. lpp.)

• Radio 
(A. Dimants, A. Rožukalne, 662. lpp.)

• Grāmatniecība 
(V. Zanders, 672. lpp.)

• Grāmatu māksla 
(V. Villerušs, 677. lpp.)

• Evaņģēliski luteriskā baznīca
(D. Balode, 687. lpp.)
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• Romas katoļu baznīca 
(A. Priede, 690. lpp.)

• Pareizticīgā baznīca 
(N. Pazuhina, 694. lpp.)

• Baptistu baznīca 
(O. Jermolajevs, 697. lpp.)

• Jūdaisms 
(I. Ļenskis, 703. lpp.)

• Dievturība 
(G. Ozoliņš, 711. lpp.),

• Bībeles tulkojumi . . . 
(Ņ. Andrejevs, V. Tēraudkalns, 
722. lpp.)

• Basketbols 
(U. Grāvītis, 731. lpp.)

• Hokejs 
(M. Pagodkins, 741. lpp.)

• Lielākie panākumi sportā 
(A. Gulbe, 760. lpp.) 

Paturot vērā izdevuma iero   
be žo tā apjoma nosacītās izklāsta 
ie  spējas un neapšaubot autoru 
kom petenci, tomēr jāatzīst, ka 
rakstu saturā iztrūkst daudz bū 
tisku liecību, it īpaši attiecībā uz 
krievijā nonākušajiem latvie-
šiem. Tādā kārtā uz jau minēto 
rakstu Latvieši ārzemēs attieci 
nā mi sekojoši papildinājumi:

(1) Pie cara imperijas plašumos 
nonākušajiem latviešu senčiem 
pieder ~20 tūkstošu (tk) livoniešu, 

kuŗi aizvesti gūstā Livonijas kaŗa 
(1558. – 1583.) un Ziemeļu kaŗa 
(1701. ‒ 1710.) norisēs. 

(2) Pirmās latviešu kopienas 
(cie mati) veidojās 19. gs. sākumā 
un vidusdaļā, kad vienkopus tika 
nometināti uz Sibiriju izsūtītie lu 
terticīgie likumpārkāpēji (lai valsts 
vara spētu nodrošināt viņiem pie
nācīgo konfesionālo aprūpi). Ļau
žu konfesionālā piederība luterie
šiem, katoļiem, baptistiem (pret
sta tā Krievijā valdošajai pareiz ti-
cībai) bija vienojošs faktors arī 
daudzās vēlākās norisēs (latvisko 
kopienu izveidē). 

(3) Plašāko pārceļotāju slāni vei
doja zemnieki, kuŗi pēc dzimt   
bū šanas atcelšanas varēja iepirkt 
ze  mi Krievijā daudz lētāk nekā 
Baltijas guberņās (bet Sibirijā – 
saņemt pilnīgi par brīvu). Etniski 
organizētu latviešu pilsētnieku ko 
pienu veidošanos veicināja centie
ni pēc izglītības un labākām darba 
iespējām, it īpaši Sanktpēterbur 
gā (tolaik dēvētu par Pēterpili) un 

Maskavā. Tādā kārtā Pirmā pa 
saules kaŗa priekšvakarā ārpus sa 
vas etniskās territorijas mājoja 
215-225 tk latviešu (lauksaimnie
ku īpašumā atradās ~15 tk ģime -
ņu saimniecību). 

(4) Pirmais pasaules karš (1914. – 
1918.) izraisīja vislielāko migrāciju 
latviešu tautas vēsturē, jo vācu ar 
mijas uzbrukuma dēļ no Latvijas 
uz austrumiem tika evakuētas rūp
nīcas līdz ar visiem strādniekiem 
un viņu ģimeņu locekļiem, kā arī 
daudzi bēgļi; ārpus Latvijas terri
torijas nonāca arī daļa cara armijā 
iesaukto kaŗavīru – kopumā ~850 
tk cilvēku (trešdaļa no Latvijas 
iedzīvotājiem). 

(5) Latviešu bēgļu apgādes 
cent rālkomiteju (LBA-CK) 1915. 
g. Pēterpilī dibināja bēgļu pār stāv
ju kongress, un tā darbojās līdz 
1918. g. kā nozīmīgākā sava laika 
organizācija ar daudzām territo
riālām nodaļām, cenšoties apzināt 
un aprūpēt visus ārpus Latvijas 
no  nākušos latviešus (apzinot 550 
apmetnes), bet latviešu inteliģen-
ces pārstāvji tajā guva pieredzi pla
šam valstiskam darbam. Galve no
kārt Pēterpilī darbojās Valkā di 
binātā Latviešu Pagaidu nacio nā-
lā padome (1917. – 1918.), ku  ŗai 

(līdz ar Rīgā pastāvējušo Demo-
kratisko bloku) bija izšķiroša lo -
ma neatkarīgās Latvijas prokla
mēšanā (1918.). 

(6) Pasaules kaŗa un Krievijas 
pilsoņkaŗa (1918. – 20.) norises iz 
raisīja latviešu vidū milzīgus dzī 
vā spēka zaudējumus; apjoms pre
cīzi nav nosakāms; cik zināms, Lat
 vijā atgriezās ne vairāk kā pu  se 
no aizbraukušajiem. 

(7) Padomju Krievijā, resp., 
PSRS organizēta latviešu etniskā 
kopība pastāvēja 20 gadus (1918. – 
37.); uz tās apjomu norāda 1926. 
g. tautskaites dati (151 tk latviešu), 
taču kompartijas biedru statistika 
liecina, ka īstenais latviešu skaits 
tolaik bijis lielāks (~220 tk). Visas 
etniskās norises no Maskavas va 
dīja Latviešu nacionālo lietu ko -
misariāts (1918. – 24.) un kultūr-
iz glītības biedrība “Prometejs” 
(1923. – 37.), kad tika uzturētas 
sko las, izdoti laikraksti, žurnāli, 
daudzas grāmatas. Lielākās pa 
dom j u varas represijas saistās ar 

varmācīgo kolchozu ieviešanu un 
reliģiju apkaŗošanu (20. gadu ot -
rajā pusē un 30. gadu sākumā, kad 
sagrāva zemnieku kopienas), bet 
kulminēja maniakālā “nodevīgo 
nāciju” iznīcināšanas kampaņā 
(1937. – 38.), kad represēja ~70 tk, 
tai skaitā fiziski iznīcināja ~25 tk 
latviešu (represēto vidū bija gan 
vienkārši darbarūķi, gan arī pa -
domju varai pilnīgi lojāli augsta 
ranga funkcionāri). 

(8) Pēckaŗu Padomju Savienībā 
(1945. – 90.) latviešu uzturēšanos 
ārpus Latvijas noteica vairāki fak
tori, tai skaitā izglītības iespējas 
Maskavas un Ļeņingradas augst
skolās, dienests armijas garnizo
nos, darbs “neskarto zemju” ap -
gūšanā un komūnisma “triecien-
celtnēs”. Taču lielākās un traģis-
kākās bija masveida izsūtīšanas 
1941. g. (no ~20 tk izsūtīto bojā 
gāja aptuveni puse) un 1949. g. 
(no ~44 tk izsūtījumā mira ~5 tk). 

Uz rakstu Latviešu trimda pēc 
otrā pasaules kaŗa attiecināmi 
šādi papildinājumi:

(9) Rietumvācijā pēc Otrā pa -
saules kaŗa nonākušo latviešu vi 
dū atradās ~25 tk aktīvā dienesta 
kaŗavīru (bijušo leģionāru), kuŗu 
1945. g. dibinātā veterānu orga 

ni zācija daugavas Vanagi – DV 
(8 tk biedru) ilgus gadus pēc “lie-
lās izklīšanas” bija emigrācijas et 
niskās kopības drošākais balsts it 
visās mītnes zemēs, turklāt 4 tk 
latviešu dienēja 1946. g. Rietum-
vācijā dibinātajās amerikāņu un 
britu armijas palīgvienībās Baltic 
Guard (BG) un Military Service 
Organization (MSO), kuŗas tā dē 
vētā “aukstā kara” apstākļos tika 
uzlūkotas kā pamats atjaunoja 
mai Latvijas armijai dalībai iespē
jamā atbrīvošanas kaŗā pret PSRS. 

(10) Trimdas polītiskais virsuz
devums bija pretošanās Padomju 
Savienībā iemiesotajam agresī va 
jam komūnismam un Latvijas ne  
a tkarības atjaunošana, meklējot tai 
atbalstu ietekmīgākajās Rie tum-
pasaules aprindās; šim nolū kam 
1951. g. dibināta komiteja Latvijas 
brīvībai, kas ar citām lī  dzīgām ko 
mitejām no 8 Aust rum  eiropas ze 
mēm sadarbojās Ap    spie sto Eiro -
pas tautu asamblejā (Assambly of 
Captive European Nations – ACEN); 

sākot ar 70. ga  diem starptautisko 
polītisko cen tienu smagumcentrs 
pārvietojās uz PBLA. 

(11) Emigrācijā organizētie dzies-
 mu svētki (Austrālijā  dēvēti par 
Kultūras dienām) kopš pirmsāku-
miem izvērtās par plašu daudz
nozaru sarīkojumu, kuŗā līdz ar 
koŗu kopkoncertu ietilpst arī eku
me nisks dievkalpojums, tautas  de 
ju lieluzvedums, simfoniskās un 
garīgās mūzikas koncerti, teātŗa 
izrādes, mākslas, daiļamatniecības 
un grāmatu izstādes, rakstnieku 
cēliens, sporta sacensības, profe sio
nālo un sabiedrisko organizā ciju 
kongresi. 

(12) Trimdas kopības ekonomis
ko pamatu veido augsti izglī totu 
un labi atalgotu speciālistu slā    
nis, pārsvarā no inženiertechnisko 
un humanitāro zinātņu aprin -
dām, kuŗu ienākumi ir pietieka 
mi etniskās izglītības un kultūras 
sarīkojumu financēšanai; pēdējās 
desmitgadēs arvien vairāk liela 
apjoma testamentāros novēlēju
mus saņem arī Latvijas augstsko
las un sabiedriskie fondi. 

(13) Trimdas organizāciju vadī
bā ilgus gadus nesavtīgi darbo
jušies daudzi darbinieki; izcilāko 
skaitā minami diplomāti Kārlis 
Zariņš un Alfrēds Bīlmanis, katoļu 
bīskaps Jāzeps Rancāns, luterāņu 
archibīskapi Teodors Grīnbergs 
un Arnolds Lūsis, DV vadītājs Vi 
lis Janums, PBLA vadītāji Pēte ris 
Lejiņš, Ilgvars Spilners un Gunārs 
Meierovics. 

Saistība ar rakstiem Vēstures 
zinātne un Grāmatniecība ir 
papildinājumam:

(14) Trimdas vēsturnieku ne 
formālā kopa J. Šleiera apgādā 
Stokholmā izdeva no 17 sējumiem 
sastāvošu Latvijas vēstures grā
matu seriju, tai skaitā:

Latvijas vēsture 1290. – 1560. 
(1997., autors I. Šterns),

Latvijas vēsture 1560. – 1600. 
(1964., E. Dunsdorfs, A. Speke),

Latvijas vēsture 1600. – 1710.
(1962., E. Dunsdorfs),

Latvijas vēsture 1710. – 1800. 
(1973., E. Dunsdorfs, A. Johansons),

Latvijas vēsture 1800. – 1914. 
(1958., A. Švābe),

Latvijas vēsture 1914. – 1920. 
(1967., E. Andersons),

Latvijas vēsture 1914. – 1920. 
Valsts tapšana un suverēnā valsts 
(1976., Ā. Šilde),

Latvijas vēsture 1914. – 1920. 
Ār  po lītika (1982. – 84., 2 sēj., 
E. Andersons),

Latvijas saimniecības vēsture 
1914 – 1945 (1968., E. Aizsilnieks),

Latvijas kultūras vēsture 1710. – 
1800. (1975., A. Johansons),

Latvijas māksla 1800. – 1914. 
(1979. – 80., 2 sēj., J. Siliņš),

Latvijas māksla 1915 – 1940 
(1988. – 93., 3 sēj., J. Siliņš),

Latvijas sporta vēsture 1918. – 
1944. (1970., V. Čika, G. Gubiņš). 

Ja sējumā LATVIJA tiktu uz -
rādītas agrākās nozīmīgākās pub
likācijas, attiecībā uz emigrācijas 
norisēm, būtu jāmin vismaz Kār-
lis Šķilters – Latkoloniju vēsture 
(1928.), Marģers Skujenieks – Lat-
vieši svešumā un citas tautas Lat
vijā (1930.), Vilberts Krasnais – 
Latviešu kolonijas (1938.)
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Latviešu ārstu un zobārstu ap 
vienības (LĀZA) priekšsēdis, Tek
sasas universitātes profesors en 
do krinologs Uģis Gruntmanis ne -
sen kā viesprofesors strādāja Rīgas 
Stra diņa universitātē, lai pēc tam 
dotos lasīt lekcijas Havaju univer-
sitātē, bet vēlāk lidotu uz Japānu, 
kur plānota tikšanās ar ārstiem, 
kuŗi pie viņa ir mācījušies. Viņš ne 
 slēpj, ka no sirds vēloties atgriez
ties Latvijā.

Ja jums būtu piedāvāts kļūt  
par veselības ministru Latvijā, 
jūs to uzņemtos?

Nevajadzētu domāt, ka amats 
pats par sevi dod kādas būtiskas 
iespējas kaut ko mainīt, ja nav 
skaidras un precīzas runātas po  lī
tiskā atbalsta garantijas. Cilvēkiem, 
kuŗi piekrīt ieņemt augstus ama
tus, ir jābūt skaidram redzējumam, 
ko viņi vēlas paveikt, un jāpārlie  
ci nās, vai viņu iecerēto plānu 
at bal stīs tie, kas viņu vēlas iecelt 
amatā. Amats, pats par sevi, tāds, 
kuŗā tu esi “ielikts”, bet īstenībā 
nespēj veikt būtiskus uzlaboju
mus, mani nekad nav interesējis.

Esmu dažreiz pārsteigts, ka cil-
vēks, pieņemot amatu, vai tas būtu 
slimnīcas vadītāja, vai ministra, vai 
kāds cits ļoti svarīgs amats, pirms 
tam nevienojas ar polītiķiem, kas 
tad īsti viņam būs jāpaveic.

Bet, ja rastos situācija, ka polīti-
ķiem pēc 28 gadu pauzes tomēr 
būtu vienota vīzija par to, kas valstī 
jāizdara veselības aprūpes jomā, 
un ja tā sakristu ar manu redzē
jumu, tad gan ļoti labprāt uzņem
tos šo polītisko amatu. Esmu pār-
liecināts, ka varētu paveikt daudz, 
jo izprotu Latvijas problēmas Ei -
ro pas Savienības un pasaules ve 
selības aprūpju kontekstā.

Vai plānojat nākotnē iestāties 
kādā partijā?

Esmu vairākkārt aicināts ie  stā-
ties vienā vai otrā partijā, bet vien
mēr esmu teicis – nē. Esmu atbal-
stījis visas reformu partijas un 
pau dis savu viedokli, kas būtu jā 
maina veselības aprūpē. Man ir 
ļoti svarīgi arī tas, kas notiek aug
stākajā izglītībā un zinātnē, jo bez 
tām valsts progress nav ne iedo
mājams, ne iespējams.

Jūs esat izteicies, ka šogad me -
dicīnai papildus piešķirtie 200 
miljoni eiro no Latvijas valsts 
budžeta esot tērēti bez izprat -
nes, nesaprotot, kas ir kritiski 
svarīgi. ko jūs ar to domājat?

Vispirms jau to, ka vajadzētu 
financiāli atbalstīt veselības aprū
pes “mugurkaula” iestādes – trīs 
universitātes slimnīcas, reģionālās 
slimnīcas, kā arī Neatliekamās me 
dicīniskās palīdzības dienestu, jo 
ir beidzot jāpanāk, lai ārsti strādā
tu tikai vienu pilnu darba laiku, 
nevis vēl citās darba vietās. Igau
nijā šis jautājums jau sen ir atri si
nāts – Tartu universitātes slimnī cas 
mediķiem nav vajadzības skrai dīt 
uz citām ārstniecības iestādēm, lai 
piestrādātu.

Tad, kad ir panākts, ka ārsts strā
dā un māca topošos ārstus vienā 
ārstniecības iestādē, ir svarīgi ie 
viest kvalitātes un kvantitātes kri
tērijus, lai zinātu, cik pacientu ir 
apskatīti, izmeklēti, izoperēti… 

Par diasporas likumu, pārmaiņām 
Latvijas medicīnā un savā dzīvē

LĀZA valdes priekšsēdis, Dr. Uģis Gruntmanis intervijā  Mārai Libekai (LA)

Nepieciešamas arī pacientu ap  tau
jas, lai objektīvi varētu no skaid rot, 
kuŗiem kollēgām jākļūst profe
sionālākiem un kuŗi ir tie, no 
kuŗ iem mums visiem vajadzētu 
mācīties. Pašreizējā sistēma, kad 
notiek subjektīvas darbinieku 
pie  ņemšanas un atlaišanas, deg
radē ticību godīgākai veselības 
aprūpes pārvaldībai.

E-veselība Latvijā, ar kuŗu esmu 
iepazinies, ir nefunkcionāla, jo vie
nas slimnīcas mediķi nevar redzēt, 
kā pacients ārstēts otrā vai trešā 
slimnīcā. Tas būtiski pasliktina ap 
rūpi un to sadārdzina, jo tiek da 
rītas lietas, kas jau citur izdarītas.

Valstī beidzot tiek ieviesta sirds 
un asinsvadu slimību profilakses 
programma, taču, iekļaujot tajā 
sievietes no 40 gadiem, nevis no 
50 gadiem, kā to rekomendē Eiro-
pas kardiologu asociācija, rodas 
sadārdzinājums un netiks iegūti 
plānotie rezultāti. Izsviežam nau
du, kur tas nebūtu jādara, un ci 
tām būtiskām lietām tās nepietiek.

Informācijas technoloģiju laik-
metā būtu strauji jāievieš tā sauk
tās e-konsultācijas, lai ģimenes 
ārsts vai jebkuŗš cits speciālists va 
rētu elektroniskajā vidē uzdot jau
tājumus bez pacienta klātbūtnes 
citam zinošam speciālistam un tā 
dējādi pārliecinātos, ka visi diag
nostiskie testi ir veikti pareizi, 
pirms cilvēks tiek vizītē pie šī grūti 
pieejamā konsultanta. E-konsul-
tācijām vajadzētu būt apmaksā
tām, un tās būtiski samazinātu 
pacientu rindas.

Nekad neesmu slēpis, ka esmu 
par privātajām ārstniecības iestā
dēm, bet nav pieņemami tas, ka 
ārsts no universitātes slimnīcas 
skrien “izstrādāt” valsts kvotas savā 
speciālitātē uz privāto ārstniecības 
iestādi, lai varētu iztikt un uzturēt 
ģimeni, jo šādā situācijā ir neie-
spējama normāla darba organi
zācija lielajās valsts ārstniecības 
iestādēs.

kaut gan Finanču ministrija 
ziņo, ka valsts budžetā ir 517 
miljoni eiro liels pārpalikums, 
nekas gan neliecina, ka polītiķi 
pildīs savus solījumus un, sākot 
no janvāra, turpinās palielināt 
mediķu algas par 20 procentiem.

Ja paskatāmies, cik daudz no 
valsts budžeta veselības aprūpei 
pie šķir, piemēram, Ungārija un 
Polija – valstis ar Latvijai identis 
ku IKP (iekšzemes kopprodukta) 
uz vienu iedzīvotāju, skaidri re   
dz ams, ka tur veselības aprūpe ir 
daudz būtiskāka, nekā tā bijusi 
jebkad pēdējos 28 gados Latvijas 
Saeimai un valdībai. Šīs valstis 
veselības aprūpei piešķir 4,5 – 5%, 
kamēr mēs gadiem ilgi nespējam 
nodrošināt sasniegt 4% no IKP. 
Igaunijas kopējais tēriņš veselī  
bas aprūpē ir nedaudz virs sešiem 
pro  centiem, salīdzinot ar Anglijas 
8,5% no IKP. Lai mēs tiktu līdz 
Igaunijas līmenim, valsts financē
juma daļā ir nepieciešami vismaz 
500 miljoni eiro.

Amerika ir spilgts piemērs tam, 
ka, piešķirot arvien vairāk naudas 
medicīnai, problēmas pašas par 

sevi neatrisinās, jo ir jābūt skaidri 
noteiktiem, caurspīdīgiem kvalitā
tes, kvantitātes un diagnostikas/
ārstniecības cenu aprēķiniem.

Diemžēl Latvijā nav izstrādāti 
pamatprincipi, kā vērtēt un uzla
bot medicīnas kvalitāti. Es lieku 
lielas cerības uz Latvijas Ārstu bied
rību, kuŗa kopā ar profesionāla 
jām asociācijām varētu ieviest bū 
tiskas izmaiņas un uzlabojumus 
un kuŗai ir jauna vadītāja – Dr. Ilze 
Aizsilniece.

Lai uzlabotu asociāciju, klīniku, 
universitāšu pārvaldi, būtu jāsa
mazina termiņš, cik ilgi viens cil
vēks drīkst vadīt asociāciju, klī ni
ku, medicīnas centrus un nodaļas. 
Mums ir jāiet slavenās Meijo klī
nikas (ASV) ceļš, kur ir skaidri zi 
nāms, ka vadītājs amatā var atras
ties vienu termiņu jeb piecus ga 
dus. Ja pa šiem pieciem darba ga -
diem cilvēkam ir augsts kollēgu 
novērtējums, tad tiek dota iespēja 
strādāt vēl vienu termiņu, bet ne 
ilgāk. Ir skaidrs, ka desmit gadi 
vie nā amatā ir maksimums, jo pēc 
tam samazinās vadītāja, pat izcila 
vadītāja, spējas ieviest jauninā ju
mus. Latvijā daudzām profesionā
lajām mediķu asociācijām, klī ni-
kām un medicīnas centriem kopš 
neatkarības sākuma ir vieni un tie 
paši vadītāji, un tas būtiski bremzē 
attīstību. Notiek varas centra lizā
cija,  jaunie kollēgas brauc projām 
no valsts, jo jūt, ka nespēj būtiski 
ietekmēt procesus.

kādi tad ir topošie ārsti, ar 
kuŗiem tiekaties, lasot lekcijas?

Es redzu nesabojātu entuzias -
mu un vēlēšanos gribu strādāt, 
mainīt lietas. Taču redzu arī to, ka, 
pietuvojušies rezidentūras beigām 
un sapratuši šo iekšējo konjunk
tūru, kuŗa vairākās speciālitātēs ir 
ļoti neveselīga, kā arī pārliecinā ju
šies par necaurspīdīgiem proces
iem medicīnas iestādēs, labākie 
jaunie ārsti dodas strādāt uz citām 
valstīm. Taču esmu pārliecinājies, 
ka mums ir arī izcili paraugi, un 
no tiem vajadzētu mācīties.

Un vēl – ja runājam par augst-
skolas beigšanas un sertifikācijas 
eksāmeniem, tad jāvaicā, kuŗā 
valstī vēl rezidentiem ir zināmi 
jautājumi pirms beigu eksāmena?! 
Atliek vien iemācīties atbildes... 
Lai rastos pārliecība, ka ārstu zi 
nāšanas ir Eiropas līmenī, vaja-
dzētu kārtot Eiropas eksāmenu. 
Šeit paraugs būtu jāņem no ASV 
un Ka  nadas, kur katram ārstam, 
augstskolas pasniedzējam, profe
soram reizi desmit gados ir jāno
kārto resertifikācijas eksāmens, kas 
norit astoņas (!) stundas. Tas dod 
iespēju objektīvi novērtēt me  diķu 
zināšanas un pārlieci nāties, ka tās 
atbilst mūsdienu prasībām.

Es lieku lielas cerības arī uz Lat-
vijas Jauno ārstu asociāciju. Jau no 
ārstu aktīvitāte liecina, ka viņiem 
ir liela vēlēšanās panākt progresu, 
un LĀZA vienmēr viņus ir at 
balstījusi un turpinās to darīt.

nav jau tā, ka lielākās veselī -
bas aprūpes problēmas ir tikai 
Latvijā – medicīnas speciālistu 
trūkumu izjūt daudzas valstis. 
Ungārijas mediķi dodas lielākas 
algas meklējumos uz austriju, 
norvēģijas māsiņas brauc strā-
dāt uz Lielbritaniju utt.

Savukārt Anglijas ārsti dodas 
strā dāt uz Austrāliju un Jaunzē-
lan di, jo tur mediķu algas ir būtis -
ki augstākas nekā Lielbritanijā un 
tur tiek atzīti viņu diplomi. Nav 
labi, ja izglītība pilnībā tiek iegū  
ta vienā valstī, jo tad trūkst sa   
p ratnes, kā  notiek citās valstīs.

Populācijas noveco, un ir skaidrs, 
ka visās valstīs, tajā skaitā arī Lat
vijā, vajadzēs labi sagatavotus ār  
s tus. Tāpēc paldies 12. Saeimai par 
Diasporas likuma pieņemšanu! 
Tā jau nebūs, ka ārsti, inženieri, 
architekti un citi straumēm plūdīs 
atpakaļ uz Latviju, taču šī vien-
kāršotā kārtība, kas dos iespēju 
Latvijā pielīdzināt un atzīt ārvalstīs 
iegūto izglītību, akadēmisko gra
du un profesionālo kvalifikāciju, 
palīdzēs nodrošināt atvērtāku at 
griešanās procesu.

Jūs esat paziņojis, ka aizejat no 
teksasas universitātes. kāpēc?

Esmu septiņpadsmit gadus ko  pā 
ar ģimeni dzīvojis un strā dājis Da -
lasā. Pēc rezidentūras beigšanas 
no asistenta kļuvis par vienu no 
pasaules labākās universitātes pro
fesoriem un gribētu savu pieredzi 
nodot Latvijai.

Manā profesionālajā dzīvē ir 
bijis maz atvaļinājumu. ASV tie ir 
īsi – līdz divām nedēļām, tāpēc 
kopā ar sievu Terēzi un dēlu 
Teodoru, kuŗam tūdaļ apritēs des
mit gadu, esam nolēmuši līdz 
vasarai paceļot un iepazīties, kā 
darbojas medicīnas un augstākās 
izglītības sistēmas Āzijā.

Uģis Gruntmanis: “Ja paskatāmies, cik daudz no valsts budžeta veselības 
aprūpei piešķir, piemēram, Ungārija un Polija – valstis ar Latvijai identisku 
IKP (iekšzemes kopprodukta) uz vienu iedzīvotāju, skaidri redzams, ka tur 
veselības aprūpe ir daudz būtiskāka, nekā tā bijusi jebkad pēdējos 28 gados 
Latvijas Saeimai un valdībai. Šīs valstis veselības aprūpei piešķir 4,5 – 5%, 
kamēr mēs gadiem ilgi nespējam nodrošināt sasniegt 4% no IKP. Igaunijas 
kopējais tēriņš veselības aprūpē ir nedaudz virs sešiem procentiem, salī dzi
not ar Anglijas 8,5% no IKP. Lai mēs tiktu līdz Igaunijas līmenim, valsts 
financējuma daļā ir nepieciešami vismaz 500 miljoni eiro.”
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Šogad aprit 10 gadu, kopš tiek 
īstenots viens no vērienīgākajiem 
projektiem Latvijā – Likteņdārzs. 
Tā idejas autoram Vilim Vītolam 
visu mūžu bijusi raksturīga ap 
brī nojama neatlaidība, sīkstums 
un spēja turēt godā savas saknes. 
Mēs tiekamies brīdī, kad pēc 13 
gadu darba “Kokneses fonda” pa -
domes priekšsēža amatā viņš 
sa  vu darbību turpinās kā Likteņ
dārza labās gribas vēstnieks, sa 
vukārt padomes priekšsēža ama
tā stāsies viena no fonda dibi
nātājām Sandra Kalniete.

Jūs esat trimdas latvietis, kas 
ar savu ģimeni atgriezies Lat-
vijā. Cik liela nozīme  trimdā 
bija latviešu organizācijām?

Savulaik es sešus gadus biju 
Pasaules brīvo latviešu apvienī
bas (PBLA) valdes loceklis. Biju 
arī Dienvidamerikas latviešu ap 
vienības valdē, kā arī darbojos 
Latvijas Brīvības fondā, kas vāca 
līdzekļus  PBLA darbībai. Latvi -
jas Brīvības fondā  darbojos kā - 
d us divdesmit gadus, līdz ar ko 
līdzekļu vākšanā man ir liela pie
redze. Varu pat teikt, ka savā ziņā 
es visu mūžu esmu to darījis.

Vai šī darbošanās bija tā, kas 
ierosināja ideju par Likteņ dār zu?

Doma par Likteņdārzu man ra 
dās, atgriežoties Latvijā un re  
dz ot, cik liels posts mūsu tautai ir 
nodarīts,  ko savulaik  izdarījušas 
Krievija un Vācija, cik daudzi cil-
vēki ir gājuši bojā un bijuši spies 
ti pamest Latviju. Redzēju, ka šai 
lielajai pagājušā gadsimta traģē-
dijai īstenībā nav piemiņas vietas. 
Mums, protams, ir Okupācijas 
mūzejs, bet tas galvenokārt at 
aino padomju okupācijas varas 
darbus, bet mūsu tautai bija zau
dējumi arī pirms tam – divos pa 
saules kaŗos, kuŗos latviešiem pie 
dalīšanās tika uzspiesta. Tāpat 
jāpiemin arī latviešu tautas zau
dējumi pagājušajā gadsimtā, kas 
sākās ar 1905. gada revolūciju, 
kad pēc revolūcijas notika izrēķi-
nāšanās, un daudzi tūkstoši cilvē
ku tika noslepkavoti, nošauti bez 
tiesas, un vēl vairāki tūkstoši bija 
spiesti atstāt Latviju, tostarp  Kār-
lis Ulmanis, Rainis un Aspazija. 
Visiem šiem traģiskajiem zaudē-
jumiem nebija vienas piemiņas 
vietas. Kad sākās Otrais pasaules 
kaŗš,  Latvijā dzīves līmenis un 
ienākumi bija apmēram tādi paši 
kā Somijā, pat mazliet labāki, bet 
pēc tam, kad krievi aizgāja 1991. 
gadā, Latvija bija Afrikas līmenī, 
un šī ekonomikas sagraušana pie
spieda cilvēkus atkal doties prom 
un meklēt darbu citur. Manu 
prāt, mūsu tautas lielākais zaudē
jums ir  cilvēki, kuŗi bijuši dažādu 
apstākļu spiesti aizbraukt no 
Latvijas – gan toreiz, gan tagad, 
pēc Latvijas neatkarības atgūša
nas. Šie zaudējumi ir briesmīgi,  
jo 20. gadsimta sākumā Latvijā 
bija apmēram tikpat daudz cil
vēku, cik Norvēģijā un Dānijā, 
bet tagad pēc simt gadiem tur 
iedzīvotāju skaits ir dubultojies, 
bet mūsu ir palicis tikai divi mil
joni... 

Jūs kopā ar sievu Martu esat 
“kokneses fonda” un “Vītolu 
fonda” dibinātāji. kas jūs mu -
dināja ziedot tik lielus perso-
nīgos līdzekļus sabiedriskiem 
projektiem?

“Mūsos visos ir vēlme radīt ko paliekošu!”
Vilis Vītols intervijā Agnesei Rimicānei

Diemžēl mūsu kapitālistiskā 
pasaule ir iekārtota tā, ka bez 
naudas nav iespējams īstenot ne 
vienu, pat vislabāko ideju. Un tā 
kā mums bija iespēja atbalstīt,  
sapratām – lai šādu Likteņdārza 
projektu uzsāktu, ir nepiecieša  
mi lieli līdzekļi. Mans uzskats – ja 
pašiem pietiek un ja mums ir vei
cies, tad ir arī jādara kaut kas citu 
labā. Tāda pati filozofija bija arī 
manam tēvam – pat tad, kad mēs 
dzīvojām ļoti nabadzīgos apstāk
ļos, viņš ziedoja un atbalstīja ci 
tus. Tas mani ir iedvesmojis un 
pavadījis visu dzīvi.

Vai jums bija daudz domu-
biedru, ar kuŗiem kopā attīstī -
jāt Likteņdārza  ideju?

Visa dibinātāju grupa ir  izcili 
cilvēki, piemēram, akadēmiķis 
Jānis Stradiņš, Māra Zālīte un 
Sandra Kalniete – viņi Likteņ dār
za idejai jau no pirmās dienas 
piešķīra svarīgumu un uztica mī-
bu. Vēl noteikti jāpiemin Viesturs 
Cīrulis – viņš tolaik  bija Kokneses 
domes priekšsēdis un ļoti labi 
saprata šādas piemiņas vietas va 
jadzību. Kad es pirmo reizi ar vi  ņu 
runāju par Likteņdārza ieceri, viņš 
uzreiz pateica: “Jā, tas ir jā  dara!” 
Bet tā kā Viesturs Cīrulis bija ļoti 
apzinīgs un atbildīgs, viņš rīkoja 
aptauju Kokneses pagasta iedzī-
votājiem un, ziniet, ‒ tikai divas 
personas bija pret šo projektu. 
Valdīja liela vienprātība, ka tieši 
Koknesē jāveido šī piemiņas vie-
ta. Arī tas bija liels atbalsts un arī 
ziedojums no Kokneses iedzī-

votājiem – nodot šo zemi, lai tur 
veidotu Likteņdārzu, jo tā salas 
zeme ir ļoti vērtīga. 

Tagad, pēc  vairāk nekā desmit 
gadiem, manas izjūtas ir tādas 
pašas kā sākumā – es uzskatu, ka 
šāda piemiņas vieta ir vajadzīga, 
un  esmu priecīgs, ka mums tāda 
ir. Manuprāt, arī vietas izvēle ir 
pareiza – skaistā vietā, pie Dau
gavas, Latvijas vidienē. 

Cik nozīmīgi, jūsuprāt, cilvē-
kam sava mūža laikā ir radīt 
kaut ko paliekošu vai  vismaz 
iesaistīties kaut kā nozīmīga 
radīšanā?

Man šķiet,  jebkuŗā cilvēkā ir 
tāda vēlme – īpaši, kad dzīve tu 
vojas noslēgumam. Tad mēs katrs 
paskatāmies, vai ir izdevies izda
rīt kaut ko tādu, kas ir paliekošs. 
Manuprāt, protams, vissvarī gā
kais ir aiz sevis atstāt bērnus, bet 
dažādu apstākļu dēļ dažiem cil
vē kiem tas nav iespējams. Un šī 
vēlēšanās kaut ko paliekošu at 
stāt, ir arī iemesls, kāpēc daudzi 
cilvēki ziedo šādam lielam pro
jektam. Savukārt mēs Kokneses 
fondā šo ziedotāju vārdus mēģi-
nām saglabāt, nosaucot kādu 
ob  jektu ziedotāja vārdā. Bet lie-
lāko ziedotāju vārdi ir ierakstīti 
īpašās plāksnēs. Mēs ļoti nopiet
ni do  mā jam, kā saglabāt Likteņ
dārza atbalstītāju vārdus, jo 
cilvēkiem, kas kaut ko dod šā 
dam labdarī bas projektam, ir jā 
pasaka pal dies un viņi jāgodina, 
turklāt pa  tei cībai ir jābūt palie
košā for mā. 

ko varat teikt par “ziedošanas 
kultūru” Latvijā? 

Tā neapšaubāmi ņemas spēkā, 
un to veicina tie cilvēki, kas zie 
do labdarībai. Cilvēki ļoti atbalsta 
gan Kokneses fondu, gan Vītolu 
fondu, un īpaši jāpiemin  ārzemēs 
dzīvojošie latvieši – piemēram, 
Vītolu fonds pagājušajā gadā sa 
ņēma apjomīgu testamentāro 
zie dojumu no Gunāra Šterna 
Aust rālijā, kas pilnīgi pārmainīja 
fonda darbību – tagad fonds var 
piešķirt stipendijas visiem, ku - 
ŗ iem tās patiešām ir vajadzīgas.  
Lūk, Gunārs Šterns  ir izcilākais 
piemērs, kāds vien var būt, patrio ts 
līdz sirds dziļumiem, kuŗš ar sa 
vu ziedojumu apliecinājis, ka  ir 
drošs un pārliecināts par Latvijas 
valsts un  latviešu tautas nākotni.

kādam, jūsuprāt, jābūt tam 
vēstījumam, ko Likteņdārzs  ne -
sīs nākamajās paaudzēs?

Likteņdārzs noteikti būs svarī 
ga piemiņas vieta, kas galveno 
kārt veicina patriotismu. Man 
šķiet, ka patriotisms ir ļoti ne - 
  pie ciešams, īpaši tad, ja tauta         
ir maza. Mūsu pastāvēšanu ap 

draud ze  mā dzimstība,  em ig rā
cija, un tieši patriotisms patiesībā 
ir vienīgā ideoloģija, kas visām 
šīm nelaimēm var stāties pretī.

Redziet, Likteņdārza sākotnējā 
iecere bija radīt piemiņas vietu, 
kur mēs atminamies un godinām 
tos cilvēkus, kuŗus Latvija ir zau
dējusi. Vienalga, kuŗā pusē viņi ir 
stāvējuši, karojuši un no kā cie
tuši. Laika gaitā  redzu, ka Likteņ
dārzam rodas arī citas funkcijas, 
proti, parādīt, ka, neskatoties uz 
šiem lielajiem zaudējumiem, mēs 
tomēr esam sīksta tauta – izturīga 
un mums ir tas kodols, kas 
izdzīvo pāri visam. Likteņdārzs ir 
piemineklis latviešu tautas sīk  
s tu mam un izturībai. 

Noslēgumā es vēlos minēt 
mū  su lielā vēsturnieka un rakst
nieka Ulža Ģērmaņa teikto, kad 
viņš tika iesaukts leģionā un bija 
jādodas kaŗā, proti, atvadoties no 
savas mammas, viņš sacīja: “Es 
neko neaizmirsīšu, un es nekad 
nepadošos!” Tas, manuprāt, visla
bāk raksturo arī Likteņdārzu, kas 
tiek veidots, lai mēs neaizmirstu 
un nekad nepadotos!

Vilis Vītols un intervijas autore agnese rimicāne

Vilis Vītols kopā ar kokneses fonda bijušo valdes priekšsēdi 
Valdu auziņu.

Vilis Vītols: “Redziet, Likteņdārza sākotnējā ie 
cere bija radīt piemiņas vietu, kur mēs atmina
mies un godinām tos cilvēkus, kuŗus Latvija ir 
zaudējusi. Vienalga, kuŗā pusē viņi ir stāvējuši, 
karojuši un no kā cietuši. Laika gaitā  redzu, ka 
Likteņdārzam rodas arī citas funkcijas, proti, 
parādīt, ka, neskatoties uz šiem lielajiem zau
dējumiem, mēs tomēr esam sīksta tauta – iztu
rī ga un mums ir tas kodols, kas izdzīvo pāri 
visam. Likteņdārzs ir piemineklis latviešu tautas 
sīkstumam un izturībai.”

aicinām arī Jūs, cienījamo lasītāj, kļūt par Likteņdārza 
atbalstītāju! aicinām piedalīties mūsu pasākumos vai arī zie-
dot, naudu ieskaitot 
Saņēmējs: 
nodibinājums “kokneses fonds”
Adrese: Lāčplēša iela 75B, Rīga, LV-1011, Latvija
Reģistrācijas numurs: 40008092535
A/S “SEB Banka” 
Kontā: LV10UNLA0050006878844
SWIFT: UNLALV2X
vai
starpniekbankās:
Skandinaviska Enskilda Banken AB, Stockholm
SWIFT/BIC: ESSE SE SS
The Bank of New York Mellon, New York
ABA: 021000018 
Konts: 8900106808
SWIFT/BIC: IRVTUS3N
The Toronto-Dominion Bank, Toronto
SWIFT/BIC: TDOM CA TT TOR
national Westminster bank Plc, London
Sort code: 60-00-04
SWIFT/BIC: NWBK GB 2L
vai
skandinaviska enskilda banken ab, London
Sort code: 40-48-65
SWIFT/BIC: ESSE GB 2L

Vairāk par iespējām pārskaitīt Jūsu ziedojumus un citu tuvāku 
informāciju skat. Likteņdārza jeb “Kokneses fonda” mājaslapā 
http://liktendarzs.lv

Ar ziedojumu nodrošināts publicitātes projekts
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ko spēj viens cilvēks
Cik daudz spēj paveikt galvo

jumu sagādē viens cilvēks ar asu 
atjautu un karstu sirdi, liecina 
koncertdziedātājas Lidijas Ven-
tas panākumi šajā darbā Čikāgā.

Amerikā viņa atbrauca 1946. 
ga dā kopā ar vīru, komponistu 
un pianistu Voldemāru Dobro
voļski un meitu Irinu. Nonākuši 
Čikāgā, viņi visi trīs iesaistījās 
darbā. Lidija Venta māca dziedā
šanu, kopā ar vīru rīko patstā vī
gus koncertus un piedalās dau
dzos šejienes sarīkojumos. Vol de
mārs Dobrovoļskis ir mūzikas 
profesors Rūzvelta kolledžā, mei-
ta Irina – asistente bioloģijas la -
boratorijā un studē zobārst nie
cību.

1948. gada rudenī Lidija Venta, 
interesēdamās par galvojumu ie 
gādāšanās iespējamībām saviem 
tautiešiem, iepazinās ar CWS  un 
citām baznīcu organizāciju va  
dī tajām personām, kas savās DP 
problēmai veltītās sanāksmēs vi   ņu 
aicināja stāstīt amerikāņiem par 
latviešu DP un Latviju. Tā radās 
daudzi darba piedāvājumi, kas 
deva un dod Ventai iespēju no 
sūtīt daudzus galvojumus. Bieži 
gadās, ka galvotājs nav varējis 
darbinieku gaidīt ar darbu vai 
dzī  vokli. Tādos gadījumos māk
sliniece redz sava daudzos mēne
šos veiktā priekšdarba svētību: 
plašā pazīšanās viņai palīdz ie 
kār tot ikvienu jaunatnācēju dar
bā un dzīvē.

drūma aina
Mežzinis NN aprēķinājis, ka 

pēc pašu krievu ziņojumiem ra 
diofonā pie pašreizējā mežu iz 
cir šanas tempa Latvijā pēc 20 ga 
diem būs atlicis tikai 20% no tā 
koksnes daudzuma, kas tur bija 
1945. gada pavasarī.

Tautsaimnieks X aplēsis pēc pie-
 ietamiem un pārbaudītiem da 
tiem, ka pie pašreiz notiekošās 
“pār vietošanas polītikas” 1955. 
ga dā Latvijā būs aptuveni 4 mil
joni iedzīvotāju, no tiem latvie 
šu 600 000 – 700 000. Tātad Lat
vija būs padarīta par Krievijas 
koloniju ar latviešu iedzīvotājiem 
kā minoritāti. 

(Redakcijas piezīme. Par laimi, 
raksta autora drūmā prognoze 
nav piepildījusies, taču viņa seci-
nājumi nav tālu no patiesības. 
Pašreiz Latvijā no 2,288 miljo
niem iedzīvotāju  latviešu ir tikai 
nedaudz vairāk par pusi no ie 
dzīvotāju kopskaita.)

īstais laiks 
bibliotēku pamatiem 

Tik  daudz runāts par latviskās 
dvēseles saglabāšanu svešumā. 
Liktos, ka 28. janvāris būtu īstā 

diena, kad kaut ko varam darīt, 
lai šo cēlo apņemšanos īstenotu. 
Pieminot draudzīgā aicinājuma 
dienu pirms gadiem, šogad lat
viešu biedrības un kopas kā 
Amerikā, tā citās zemēs varētu 
likt pamatus latviešu bibliotē
kām. Kad Vācijā grāmatu apgā -
di būs spiesti izbeigt darbību, tad 
pie jaunām latviešu grāmatām 
tik viegli vairs netiksim, un bib
lio tēku iekārtošana svešajās ze 
mēs būs neiespējama, vai arī ļoti 
apgrūtināta. Draudzīgā aici nāju

ma dienas piemiņai, kas tik daudz 
svētības nesusi latviešu kultūrai, 
katra latviešu biedrība ārzemēs 
iespējamību robežās varētu at 
vēlēt līdzekļus grāmatu iegādei, 
tā liekot pirmos pamatus savas 
pilsētas vai apgabala latviešu bi  b
liotēkai. Tajā pašā reizē ikviens 
biedrības biedrs un arī nebiedrs 
būtu aicināms ziedot savai 
biblio tēkai vienu latviešu grā
matu. Tā bez lieliem līdzekļiem 
no katra atsevišķi būtu veikts 
liels darbs, kuŗa nozīmi šodien 
vēl pat pil nībā nevaram no 
vērtēt.

norvēģija neatzīst 
Latvijas aneksiju, 

bet tās tvaikoni pārdod Padom 
ju Savienībai.

Norvēģijas sūtniecības Vašing-
tonā informācijas biļetens 1. ok 
tobrī ziņoja: 

Pagājušajā nedēļā padomju jūrā 
ejošais velkonis “Apolons” aizvil
ka tauvā sarūsējošu, apsūbējošu 
vraku, Norvēģijas vēsturē vis bie-
žāk pieminēto kuģi, kas reģistrēts 
kā Latvijas īpašums. Šo kuģi vā -
cieši kaŗa sākumā apķīlāja, pār-
kristīja par “Ortelsburg” un aiz
veda uz Oslo. Kamēr kuģis bija 
tur noenkurots, norvēģu dzim
tenes frontes sabotieŗi Griors 
Grams un Halvoro Hadelands 
kādu nakti to nogremdēja. Tas 
notika 1943. gada aprīlī. Pēc at 

brīvošanas Oslo ostas iestādes at 
zina, ka kuģis traucē noenku ro-
šanos un tas jāizceļ. Ūdenslīdēji 
sāka strādāt 1947. gadā, un līdz 
nākamā gada jūnijam kuģis bija 
izcelts un izsūknēts. Ieskaitot ne 
pieciešamos mašīnu laboju mus, 
kuģa izcelšana maksāja $180 000. 
Tā kā nebija pircēju, kuģis bei-
dzot tika piedāvāts Padomju Sa 
vienībai, lai gan Norvēģija nav at -
zinusi Latvijas  pievienošanu de 
iure. Pēc vairākkārtīgiem piedā
vā  jumiem padomju valdība likās 
ieinteresēta un kuģi nopirka par 
$40 000.

Politbiroja programma 
pasaules iekaŗošanai

Rietumvācijā iznākošais krie -
vu laikraksts Časovoi no labi in 
formētiem avotiem sakās saņē
mis informāciju, ka š. g. jūnijā 
Kremlī notikušas vairākas ap -

spriedes, kuŗās bez politbiroja lo 
cekļiem piedalījušies arī militā 
rie eksperti un zinātnieki, kas 
speciāli šim mērķim izsaukti uz 
Maskavu. Apspriedēs iztirzātas 
un pieņemtas sīkas instrukcijas 
par komunisma turpmākajiem 
soļiem pasaules virskundzības 
iekaŗošanai. 

Apspriedē nolemts: 
1. Pabeigt Ķīnas iekaŗošanu vēl 

šajā gadā, bet nekādā gadījumā 
vēlāk par 1950. gada pavasari.

2. Darīt visu iespējamo apvēr
suma panākšanai Irānā un 1950. 
gadā izprovocēt pilsoņu kaŗu 
Indijā un Pakistānā. Tāpat robež
jautājumā radīt sadursmes starp 
Afgānistānu un Pakistanu. Afgā
nistānas valdības aprindās jau uz 
 pirkti daudzi augsti ierēdņi, kas 
apsolījuši ne tikai diplomā tisku, 
bet arī militāru atbalstu šādām 
akcijām.

seši padomi 
padomju autoriem

1. Nedomā. 2. Ja tev jādomā, 
nerunā. 3. Ja tev jārunā, neuzrak
sti to. 4. Ja tev jāraksta, nepublicē. 
5. Ja tev jāpublicē, neparaksti      
to. 6. Ja tev jāparaksta steidzīgi 
raks ti, nožēlo rakstīto.

brauciens ciemos 
caur apelsīnu birzēm

Losandželosa. Marga Drum al
da bija izsūtījusi visiem Losan
dželosas un tās tuvākās apkārt 
nes “jaunajiem” latviešiem aici-
nā jumu Ziemsvētkos ierasties 
Vit jeras pilsētiņā, kas no Losan
dželosas atrodas apmēram 20 jū 
dzes, un viesoties amerikānie tes 
Vūda kundzes namā. Šī ameri
kāniete cenšas latviešus atbalstīt, 
kā vien spēdama. Kādu latviešu 
iebraucēju ģimeni viņa uzturēja 
savā mājā pat vairākas nedēļas, 
kamēr ar šejienes draudzes lo 
cek ļu atbalstu sagādāja tai dzī
vokli. Saulainā 2. Ziemsvētku 
die nā tad arī daudzi latvieši brau
ca caur apelsīnu plantācijām, ku 
ŗās pašlaik briest kādas šķirnes 
augļi, uz skaisto pilsētiņu, kur, 
viesmīlīgās namamātes un tās 
vīra laipnības aplaimoti, pavadīja 
vairākas stundas, pie eglītes no 
dziedot arī dažas latviešu dzies
mas. Līdzatvestie bērni rotaļājās 
mājas zāļainajā laukumā. Viesu 
vidū bija arī pāris latviešu jau
nekļu, kas šeit ieradās pirms čet-
r iem mēnešiem un jau paspējuši 
uzvilkt amerikāņu kaŗavīru tēr
pus.

Latviešu teātris 
uzsāk gaitas

Apbrīnošanas vērts ir mūsu 
teātŗu mākslinieku entuziasms 
un uzņēmība. Pagājuši tikai pāris 
mēnešu kopš viņu ierašanās no 
Vācijas, ASV, un, lūk, viņu pašu 

nodibinātais teātris atklāšanas 
izrādē! Izvēlējās Mārtiņa Zīverta 
3 cēlienu komēdiju “Ķīnas vāze”. 
Bez līdzekļiem, pa dienu, kā visi 
citi, pelnīdami dienišķo uzturu 
citos darbos, teātŗa ļaudis tomēr 
spējuši tikt pāri visiem grūtu
miem un, atraudami sev pēc 
maizes darba pelnīto un nepie
ciešamo atpūtu, pa vakariem un 
naktīm veikuši lugas iestudēša
nu. Tas ir spožs pierādījums lat
viešu mākslinieku sirdsdedzei,  
un tie nav tikai vārdi par 
kalpošanu mākslai, bet patiess, 
dziļš ideālisms. 

osvalds Uršteins

Atklāšanas izrādi sagatavojis 
režisors Osvalds Uršteins, deko-
ra tīvo ietērpu darinājis glezno
tājs Kārlis Saumanis, galvenajās 
lomās Tonija Kalve, Hilda Prince 
Uršteine, Erika Saumane, Os -
valds Uršteins un Jēkabs Zaķis. 
Izrādes atlikums – teātŗa tālākai 
izveidošanai, tāpēc latviešu sa 
bied rības atsaucība arī būs tā, kas 
noteiks šīs attīstības gaitu. At  klā
šanas izrāde 8. janvārī plkst. 6.30 
vakarā notiks Arlington Hall tel
pās – 23 Saint Marks Place (8. ie 
las turpinājums starp 2. un 3. 
avē niju) East Ņujorkā. Ieejas 
maksa: pirmajās trijās rindās 
$2.50, pārējās vietās 1.50. Pēc 
izrādes viesīga sadzīve.

Māksla un mākslinieki
Elzas Ķezberes “Vēstules Pe  ram 

Gintam” Vācijā iznākušas 4. ie 
spiedumā. Tā ir ne vien populā
rākā dzejnieces grāmata, bet 
vispār izdevums, kas sasniedzis 
izplatību, kāda ir samērā ļoti 
retiem dzejoļu krājumiem. Glez
notājs portretists Kārlis Šiliņš 
ieradies ASV un apmeties Ņujor
kā, kur saņēmis pasūtinājumus 
portretu glezniecībā. Mākslinieks 
rudenī atskatījās uz 30 sa  vas glez
niecības darbības ga  diem, par 
kuŗas sākumu uzskata savu pie
dalīšanos 1919. gadā retrospek
tīvajā mākslas izstādē Rīgā.

(Turpinājums sekos)

(Turpināts no Nr. 04)

Harija berga karikatūra
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krustvārdu mīklas 
(BL nr. 4) atrisinājums 
Līmeniski. 9. Sakārtot. 

10. Laimdota. 11. Oto. 12. 
Egrete. 13. Presēt. 14. Lei-
dene. 15. Salabt. 17. Skanis. 
19. Lapas. 22. Nepilna.     
24. Vērīgas. 26. Kirke. 27. 
Klau sīt. 29. Cielava. 31. 

Acone. 34. Atlass. 37. Te  re ka. 39. 
Kuprava. 40. Ok  sa na. 41. Laides. 
42. Efa. 43. Vie nības. 44. Raibe-
nis.

stateniski. 1. Daugmale. 2. 
Pār  eja. 3. Atvelt. 4. Atonija. 5. 
Elo deja. 6. Piepes. 7. Adlera. 8. 
Atlētika. 16. Balasts. 18. Kariete. 
19. Lakta. 20. Porto. 21. Svece. 
23. Pja. 25. Goa. 28. Luteklis. 30. 
Vekselis. 32. Ciprese. 33. Niagara. 
35. Alauns. 36. Skalbe. 37. Talcis. 
38. Raizes. 

Līmeniski. 7. Zemas aizsarg
sienas. 8. Pantmērs. 10. Vijoles, 
čella pirmā stīga. 11. Vīrieša vārds 
(novembrī). 12. Literārā valoda 
Senajā un Viduslaiku Indijā.      
16. Musulmaņu kulta kalpi. 19. 
Krāsnis čuguna ieguvei. 20. Lai-
ka mērvienības. 21. Mitrs tropu 
mežs Dienvidu un Centrālās 
Amerikas zemēs. 22. Latviešu 
dziedātājs (18781966).  23. Pil
sēta Francijas rietumos. 24. At -
dabūt zaudēto. 25. Cīnīties. 28. 

Apdzīvota vieta Priekules no 
vadā. 30. Pamudinājums darbī
bai. 31. Lineāli līkņu rasēšanai. 
32. Indiāņu tauta. 36. Z. Skujiņa 
romāns. 40. Pilsēta Vācijas rietu
mos. 41. Apgaismojuma mērvie
nība. 42. Operetes paveids Spā
nijā. 43. Augšdelma muskulis. 

stateniski. 1. Ciets silicītiezis. 
2. Siltas drēbes pārvalki, ko val 
kā virs apaviem. 3. Ēpeiras vald
nieks (319273 p.m.ē.). 4. Ie  priek
šējā dienā. 5. Mākslas veids. 6. 

Apcerējums. 7. Latviešu 
rakstnieks (18641902). 9. 
Amerikāņu rakstnieks 
(19081981). 13. Minerāl
krāsviela. 14. Indīgs zir
neklis. 15. Pilsēta Rumā ni-
jā, Melnās jūras kūrorta 
zonā. 17. Noteikumi, noli
kumi. 18. Strinkšķināms 
so  mu tautas mūzikas in 
st ruments. 26. Pusdārg ak
mens. 27. Pirmdzīvnieks. 
29. Smalkjūtīgs. 33. Kondi-
torejas izstrādājumi. 34. Vī  
r ieša vārds (novembrī). 35. 
Ezers Somijas ziemeļos. 
37. Vienkāršas guļas vietas. 
38. Apdzīvota vieta Bro cē-
nu novadā. 39. Zoba mīk  
s tie audi.

1 2 3 4 5 6

7 8 9

10 11
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14 15

16 17 18 19
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25 26 27 28 29
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31 32

33 34

35 36 37 38 39

40 41

42 43

LĀSMA GAITNIECE

Ļaudis jau izsenis ir vilinājušas 
romantiskas ziemas ainavas: ap  -
sniguši egļu meži, vientuļas lauku 
mājas un, protams, augsti kalni. 
Absolūti lielākā cilvēku daļa šos 
skatus bauda attēlos – ģeografijas 
grāmatās, mākslas darbos, uz Ziem
svētku pastkartēm. Taču ir arī     
tādi, kam ar to vien nepietiek. Ir 
ne prātīgi mērķi, kas vilināt vilina; ir 
augstas un bīstamas kalnu virsot
nes, kas pievelk vēl vairāk nekā 
magnēts. Trakie un neprātīgie – 
tādiem vārdiem šos indivīdus ne 
reti raksturo pārējie. 

Nesen šo rindu autorei radās lie
liska iespēja vienu no Eiropas aug -
s tākajām un bīstamākajām smai 
lēm skatīt pašai savām acīm. Runa 
ir par vienu no augstākajām Alpu 
kalnu masīva virsotnēm – Mater
hornu (Matterhorn), kas atrodas  
uz Šveices un Italijas robežas. Milzis  
ar sniega cepuri, kurš majestātiski 
slejas tieši debesīs. Neparastas for
mas piramīdveida virsotne, kuŗu 
alpīnisti “iekaroja” kā vienu no pē -
dējām. Tajā uzkāpt spēja tikai vis
stiprākie un bezbailīgākie – simt 
piecdesmit gadu laikā Materhorns 
paņēmis aptuveni 500 cilvēku dzī
vību.

Šo rindu autores brauciens uz 
Materhornu, precīzāk, uz Šveices 
ne  lielo kūrortpilsētu Cermatu (Zer 
matt), sākās rīta agrumā, aptuveni 
pulksten piecos, jo turp devos no 
otra konfederācijas gala – Ženēvas. 
Vispirms ar vilcienu bija jānokļūst 
mazpilsētā Vispā (Visp), kuŗas dzelz

Braucam iepazīt Materhornu! jeb 
bīstamā ziemas pasaka

ceļa stacijā vajadzēja pārsēsties. 
Turpmākais ceļa posms pagāja 
aizraujoši – ar nelielu un samērā 
lēnu, kas šai valstī šķiet neierasti, 
vilcieniņu no Vispas devos uz Cer
matu, pa logu vērodama fantastis 
ki skaistus skatus: tipiskos Šveices 
zemnieku pagalmus ar koka ēkām, 
kalnu masīvus ar sniega “cepurēm”, 
straujo kalnu upju plūdumu un 
ūdenskritumus. Ziemas pasaka – 
tā tēlaini var raksturot ainavu, kas 
latvieša acij tik nepierasta.

Nokļūstot Cermatas dzelzceļa 
sta cijā, gandrīz visi pasažieri devās 
vienā virzienā – uz pieturu ielas 
pre tējā pusē, kur atrodas kalnu 

tramvaja galapunkts. Ja esi nonācis 
Cermatā, neizbaudīt braucienu kal
nos būtu grēks, kaut arī šī iespēja 
maksā pat ļoti dārgi – arī tad, ja ie 
priekš iegādāta “Swiss Travel Pass”. 
Tā ir īpaša, ceļotāju ērtībām pare
dzēta biļete, kuras izmantošana ir 
izdevīga, jo sniedz lielas atlaides.

Gaidīt tramvaju nākas aptuveni 
stundas ceturksni speciāli izveidotā 
uzgaidāmajā telpā ar stikla sienām. 
Tā laikā dzirdamas vai visas lielāko 
tautu valodas, taču japāņu tūristu 
šeit īpaši daudz. Kā atklājas brau-
cie na laikā, japāņi ir laipni, patīka
mi un atvērti komunikācijai. Prieks 
bija vērot ne tikai fantastiskos dabas 

skatus, kas šad tad lika aizrauties 
elpai, bet arī japāņu spontāno, prie
ka pilno reakciju, ieraugot govju 
baru Alpu kalnu ganībās, nemaz 
nerunājot par Materhorna smaili, 
kas dažkārt mēdza “paslēpties” mā -
konī. Ak, bīstamā, vilinošā virsot
ne, cik gan daudzi tevis dēļ gājuši 
bojā!

Nesteidzīgā brauciena laikā kal
nu tramvajs piestāj vairākās starp
pieturās – Findelbahā (Findelbach), 
Rifelalpā (Riffelalp), kas atrodas 
2211 metru virs jūras līmeņa (vjl), 
Rifelbergā (Riffelberg; 2582 metri 
vjl), Rotenbodenē (Rotenboden; 
2815 metri vjl).  Katrā pieturā no 
abiem vagoniem izkāpj un tajos 
iekāpj tūristi, jo ikviena no šīm 
vietām piedāvā ko interesantu: vai 
tā būtu iespēja vizināties ar funiku
lieri, iemērkt plaukstas kalnu ezera 
vēsajā ūdenī, doties pastaigā pa 
Alpu takām vai vienkārši izpiko
ties, kaut arī sniegs te nav īpaši tīrs. 
Iebraucot Gornergrātā (Gorner
grat; 3089 metri vjl), izkāpjam pil
nīgi visi, jo tālāk tramvajs nedodas. 
Materhorna virsotni iespējams bau-
dīt tikai ar acīm; līdz tai ceļš vēl tāls, 
turklāt pieejams vien profesio nā
liem, teicami sagatavotiem alpīnis
tiem.

Mazā Gornergrāta ir cilvēku 
pilna. Netālu no galapieturas atro
das no akmens celta ēka – tās aug
šējos stāvos ir viesnīca, savukārt 
pirmajā stāvā iekārtots suvenīru 
veikals ar ļoti plašu un dārgu preču 
klāstu, kā arī vienkārša kafejnīca, 
kas vairāk pat līdzinās ēdnīcai. Ie 
kārtojusies pie galdiņa telpas galā, 
no kurienes caur logu paveras skats 

uz Materhornu, nesteidzīgi baudu 
kafiju. Kaut arī kafejnīca tik neti-
piski vienkārša, šķiet, tās īpašnieki 
ir estēti – par to liecina milzu vāzes 
ar lilijām, kas kopā ar konfederāci
jas karodziņiem novietotas uz pa 
lodzēm. Kafejnīca ir arī tā vieta, kur 
pēc pastaigas iespējams sasildīties, 
jo kalnos vienmēr ir vēsi. 

Patīkams šķita atklājums, ka 
Gornergrata veidota ar mērķi ceļo-
tājus izglītot. Netālu no minētās 
vies nīcas uzcelts neliels angārs, kur 
koka vitrīnās ievietotas grāmatas 
daudzās pasaules valodās. Te eks
po nēti literāri darbi, vienalga, de 
tek tīvromāns vai bērnu grāmata, 
kuŗu centrā ir vēstījums par Mater
hornu. Telpā novietots arī vizuāli 
efektīgs plakāts ar aicinājumu an 
g ļu valodā – stāstu par Materhornu 
rakstīt arī katram no mums! 

Ja rodas vēlēšanās pavadīt laiku 
klusumā – Gornergratā iespējams 
pat tas! Paslēpties no apkārtējiem 
iespējams nelielā, no akmens bū 
vētā lūgšanu namiņā jeb kapelā, 
kur var iedegt svecīti un mirkli pa 
sēdēt klusumā, kas nav peļama 
do  ma ne tikai Adventa laikā vien. 
Neparasti šķiet vienīgi tas, ka no 
visa lielā cilvēku skaita kapelas dur
vis ver vien pāris indivīdu. 

Šveicē spēcīgi iesakņojusies tra
dicija katru gadu atzīmēt to dienu, 
kad cilvēki Materhornā uzkāpa 
pir moreiz. Tas notika 1865. gada 
14. jūlijā, kad britu alpīnists Ed -
vards Vimpers (Edward Whymper; 
18401911) pirmais sasniedza vir
sotni. Vīrieša vēlme būt pirmat klā
jējam bija tik nepārvarama, ka viņš, 
riskējot ar dzīvību, atbrīvojās no 
virves, kas sasaitē turēja alpīnistu 
grupu, un uzskrēja Materhorna 
smailē. Pārējie seši alpīnisti, pro
tams, sekoja. Diemžēl atpakaļceļā 
notika traģēdija – četri šīs grupas 
alpīnisti gāja bojā, turklāt vienu no 
bojāgājušo mirstīgajām atliekām   
tā arī nekad nav izdevies atrast. Jā -
piebilst, ka šis notikums vairāk 
kārt iedvesmojis radošus ļaudis – 
vācu advokāts un rakstnieks Karls 
Henzels (Carl Haensel; 18891968) 
1928. gadā sacerēja dokumentālu 
romānu “Cīņa par Materhornu”, 
kas tulkots vairākās valodās un pie
dzīvojis divas ekranizācijas gan kā 
mēmais kino, gan kā skaņu filma. 

Kaut aizraujošais izziņas process 
par Materhornu varētu turpināties 
vēl un vēl, ir nemanāmi pienācis 
laiks sēsties kalnu tramvajā un no 
Gornergrātas doties atpakaļ uz 
Cermatu.

Cilvēkiem, kuriem ceļš uz augstākajām virsotnēm ir slēgts, Valisas 
alpos var nokļūt, braucot ar kalnu tramvaju

šī tūrisma karte atrodas nevis pie sienas, bet gan kalnu tramvajā – 
galdiņa virsma

Bīstamais Materhorns iedvesmo 
ne tikai alpīnistus, bet arī māk-
sliniekus. šveiciešu gleznotāja 
emila aufdenblatena (Emil Auf
denblatten 1910-1959) glezna
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Izdrukājot iespējama krāsaina versija.
Tiem  Brīvās Latvijas lasītā jiem, kuŗi tomēr 

vēlas lasīt avī zi drukātā versijā, piedāvājam pa    
sūtināt Amerikas latviešu avīzi Laiks – tie paši 
48 numuri gadā, 20 lappuses, to skaitā 8 lpp. tās 
pašas, kas kopš 2001. gada bijušas ko  pīgas 
abām avīzēm.
Iespēja saņemt Laiku  pa gaisa pastu no ASV. 

• par 6 mēn. – EUR 186
• pa parasto pastu no Latvijas – 6 mēn. EUR 86

Ik gadu dāvanā – Laika Mākslas kalendārs!

samaksa: naudu ieskaitot SIA VESTA-LK 
kontā: AS SEB banka, kods UNLALV2X, nr.: 
LV80UNLA0050016243516, ar piezīmi LAIKS 
un norādot vārdu, uzvārdu un adresi.

Latviešu organizāciju un privātie sludinājumi 
maksā EUR 6,- par 10 mm augstu vienslejīgā pla-
tu mā aizņemtu telpu. sēru slu dinājumi (10,6 cm 
x 7 cm) EUR 60,- 
komerciālie sludinājumi EUR 12 par 1 slejas cm. 

Atlaides atkārtotām reklāmām.

Ar autora vārdu, iniciāļiem vai segvārdu pa  rak 
stītos rakstos izteiktās domas nav katrā zi  ņā arī 
redakcijas domas. Par līdzstrādnieku honorāriem 
nepieciešama iepriekšēja vieno šanās. Par publi
kācijās minēto faktu precī zitāti atbild autors.

Lūdzam ziedojumus iemak sāt: 
biedrības LaiksBL kontā – seb banka, 

nr.:LV60UnLa00 50018705154, vai, 
sūtot naudu vai čeku Brīvās Latvijas atbalstam 

mūsu pār stā  vei sarmītei Janovskis, 
Lilac Cottage, 18 Lauds Road, Crick, 

Northants, NN6 7TJ.

Brīvā Latvija 
reklāmas cenas Latvijā

Cena – 1,15 eiro
par cm2 ierāmējumā
Atlaides par reklāmas 
publicēšanas biežumu:

Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 2 reizes, paredzēta 
atlaide 10 % apmērā no 
parastās cenas.
Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 3 reizes, – 15 % no 
parastās cenas.
Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 4 reizes un vairāk, 
– 20 % no parastās cenas.
PRIVĀTSLUDINĀJUMIEM:
 0,60 eiro par 1 cm2 
ierāmējumā.
SĒRU SLUDINĀJUMS:
 nb! 60 eiro

Pasta adrese: 
Ģertrūdes iela 27
Rīga, LV - 1011

Tālrunis + 371 67326761
Tālrakstis +371 67326784

Darba laiks:
Pirmdien – 917
Otrdien – 917

Piektdien – 913

Aicinām atbalstīt virtuālo enciklopēdiju 
Nekropole.info 

arī materiāli, veicot mērķa ziedojumus. 

Šis ir unikāls projekts, kuŗam nav analoga pasau lē. 
Mēs tveŗam pasaules aizejo šo vēsturi, par centrālo asi, 

ap kuŗu viss griežas, liekot Latviju.
Tas varbūt ir ambiciozi, bet – kuŗš gan darīs, ja ne mēs paši?!

www.nekropole.info!

SIA “L. Grāmata”
Rīga, Elijas iela 17, LV-1050

Tālr. +371 67223294
Tālrakstis +371 67227248

E-pasts: lgramata@lgramata.lv

“LATViJAS GRāMATA” 

s Ē r a s

ī s Z i ņ a s

at G r i e ž o t i e s  P i e  P U b L i C Ē tā

Izsakām visdziļāko līdzjutību Latvijas atmodai nozīmīgās – trim
das latviešu leģendārās mūzikālās apvienības “Čikāgas piecīši” 
dalībnieka ULda streiPa tuvajiem cilvēkiem, draugiem un 
domubiedriem, viņu mūžībā pavadot.

Kultūras ministrijas vārdā –
ministre Dace Melbārde

Latvijas okupācijas mūzejā rīgā no 6. februāŗa apskatāma 
gleznotāja solomona Geršova (1906-1989) darbu izstāde “Māksla 
Gulagā. Vorkuta 1948.–1956.”. Mākslinieks dzimis Daugavpilī, stu 
dējis pie Marka Šagāla Vitebskā, Baltkrievijā, un pie Kazimira Malē-
viča Sanktpēterburgā, Krievijā. Izsūtījumā Kurskā un Vorkutā pava-
dījis kopumā 10 gadus. 

Liepājas pilsētas dome līdz 15. februārim izsludinājusi metu 
konkursu kārļa Zāles laukuma atjaunošanai un labiekārtošanai. 
Informācija tīmeklī: www.liepaja.lv. Metu konkursa balvu fonds ir  
9 000 eiro. Pašlaik šī pilsētas vēsturiskā centra vieta ir neapmierinošā 
stāvoklī. 

alūksnes mūzejs 9. februārī aicina piedalīties Meteņdienas svi-
nī bās alūksnes muižas parkā pie Eola tempļa. Vadīs folkloristi, lat
visko tradiciju zinātāji – Iveta un Vidvuds Medeņi, dziesmas skandi
nās Rankas tautas nama folkloras kopa “Ramkas Rakstīni”. Meteņi ir 
latviešu pavasaŗa gaidīšanas svētki – viduspunkts starp ziemas un pa 
vasara saulgriežiem. 

daugavpils Vienības nama Mazajā zālē no 1. līdz 28. februārim 
apskatāma izstāde “Man deviņi raibi brunči”, kur bez ieejas mak-
sas aplūkojami visu Latvijas novadu tautiskie brunči. To rīko Dau-
gavpils Latviešu Kultūras centrs un Rīgas tautastērpu centrs “Senā 
klēts”. Darba dienā atvērta no plkst. 9 līdz 17, bet citā laikā un grupām 
iepriekšējā pieteikšanās pa tālruni: +371 65426000. 

daugavpils Marka rotko mākslas centrs no 1. februāŗa līdz         
14. aprīlim, plkst. 11 līdz plkst. 19, aicina uz Pašminas mākslas galeri
jas (Vācija) Starptautisko mākslas izstādi “Skaistums ir patiesība, 
patiesība ir skaistums”. Ķīnas sektoru pārstāv Centrālās mākslas aka
dēmijas (valsts prestižākā mākslas augstskola) profesors, mākslinieks 
Vongs Šedžuns. Rietumu sektoru – Nille Beka (Dānija), Dīters H. Frū-
aufs, Helga Kreicritere, Horsts Vāgners (Vācija), Hermanis Fukss 
(Aust rija), Birdy Tg (Francija), Elīna Sibēlija (Zviedrija), Edvards   
Lait ners (ASV) un citi. 

Jēkabpils reģionālās slimnīcas, Liepājas reģionālās slimnīcas un 
Vidzemes slimnīcas perinatālās aprūpes centrs, kas rūpējas par 
pirmslaika jaundzimušo aprūpi, saņēmuši papildu financējumu –  
389 637 eiro no Veselības ministrijas. Lai būtu iespējams nodrošināt 
ārsta – neonatologa dežūras visu diennakti. 

Ventspils novada Usmas pagastā izveidota jauna elkraga taka 
(300 m) pie Usmas ezera, kas ir sestais lielākais Latvijā. No tās pave
ras skats arī uz Moricsalu, kur jau vairāk nekā 200 gadu nenotiek 
saimnieciskā darbība. Tā ir droša mājvieta retām ķērpju, sūnu un 
kukaiņu sugām – ir vaboļu paradīze, vienīgā zivju ērgļu kolonija Lat
vijā un ir 222 tauriņu sugas, kur dažas nav sastopamas nekur citur 
Baltijā. Moricsalas rezervāts iekļauts ES aizsargājamo dabas territo -
riju tīklā “Natura 2000”.

bauskas mākslas skola 25. janvārī nosvinēja 30 gadu jubileju ar 
izstādi “satikšanās” bauskas mūzejā. Apskatāma līdz 5. martam. 
Tās 37 autori – absolventi un bijušie audzēkņi. 

Latvijas Pasta un ziņu portāla Delfi no 2019. gada 14. līdz 27. jan
vārim jau trešo reizi rīkotā konkursā “2018. gada pastmarka” iedzī
vo tāji nobalsoja 10 167 reizes. Par skaistāko ar 1 242 balsīm atzinuši 
pirmo izdoto pastmarku, kas veltīta valsts Simtgadei un veidota valsts 
karoga krāsās Latvijas kontūras formā. Otrā vietā – Romas pāvesta 
Franciska vizīte Latvijā 2018. gada 24. septembrī, trešajā – ar ornito-
loģijas temu saistītā pastmarka serijā Latvijas putni – Garastīte (Aegit
halos caudatus). 

Īsziņas sagatavojusi Valija berkina

Paldies Dārtai Dindunei par 
ļoti interesanto, vērtīgo un pār
domas rosinošo rakstu seriju 
“Ziemeļu sapnis”! Esmu vēstur-
nieks pēc izglītības, ar īpašu spe
ciālizāciju Baltijas (Somija un 
Baltijas telpa) vēsturē un Som-
ugru studijās (Somu un igauņu 
kultūra, folklora, igauņu valo  
da). Tikai – attiecībā uz vēsturi 
mazs labojums. Autore raksta:  
“Pēc Lielā Ziemeļu kaŗa 1721. 
gadā mainās vara – tagadējā Lat
vijas territorija nokļūst cariskās 
Krievijas imperijas sastāvā.(..) Ja 
atkal salīdzinām – Latvijas terri
torija cariskās Krievijas sastāvā 
bijusi aptuveni divas reizes ilgāk 
nekā Somija”. Diemžēl, tā rakstot, 
daudzi Rietumu vēsturnieki un 
sevišķi krievu vēsturnieki apgal
vo,  ka, lūk, Baltija (Pribaltika) 
esot mūžīga Krievijas sastāvdaļa. 
Patiesībā Latgale tika pievienota 
Krievijai tikai 1772. gadā Polijas-
Lietuvas sadalīšanas laikā, bet 
Kurzeme un Zemgale (Kurzemes 
hercogiste) – tikai 1795. gadā, tā -
tad mazliet vairāk par desmit 
gadiem, pirms Krievija pārņēma 
Somiju. Arī pēc tam, līdz pat 
1881. gadam, cara Aleksandra 
laikā, dominējošā valoda visās 
jomās Baltijas Provincēs (Latvijā 
un Igaunijā) bija vācu – gan 
vietējā pašvaldībā, skolās, baz
nīcās, muižniecībā un tirdzniecī
bā, tāpat kā Somijā dominējošā 
valoda bija zviedru.  Bez tam vai
rums latviešu un igauņu, tāpat  
kā somi, bija luterticīgi jau kopš 

Par Ziemeļu sapni
ANDREJS JANSONS

Reformācijas laikiem (bet Lat-
galē, kur dominēja poļu valoda, 
latgaļi un poļi bija katoļi). Somijai 
un Igaunijai arī sava “Latgale” – 
somiem – Karēlija, igauņiem – 
Setumaa, kur runā citu dialektu 
jebšu valodu, kā nu katrs uz to 
skatās, bet ticība arī atšķiras. So   -
mu un igauņu gadījumā austru
mos vairums bija pareizticīgie. 
19. gadsimta otrajā pusē, kā jau 
autore min, tāpat kā daudzās 
citās vietās Eiropā, notika tautas 
atmodas, arī Somijā un Baltijā. 
1917. un 1918. gadā somi un bal
tieši pasludināja neatkarību. Pir
mā Latvijas brīvvalstī daudzās 
jomās panākumi Latvijā bija tik
pat labi kā Somijā, dažkārt vēl 
labāki. Diemžēl, kaut arī Somijā 
autoritātīva kustība (Lapua kus
tība) bija daudz spēcīgāka nekā 
līdzīga kustība Latvijā (Pērkon
krustieši), demokratija Latvijā 
sabruka, Somijā – ne. Tad sapro
tams, ka kaut gan somiem un 
baltiešiem bija jāpiedzīvo līdzīgi 
izaicinājumi un piedzīvojumi 
Otrā pasaules kaŗa laikā, iznā
kums bija citāds, un mūsu ceļi 
šķiras līdz pat neatkarības atgū-
šanai.

  Vēstures gaitās mums ir daudz 
līdzības ar somiem, arī kultūrā, 
dzīvesveidā un tautas mentāli 
tātē (stiprs individuālisms, čak-
lums, strādīgums, tas, ka esam 
“viensētnieki”) mums ir daudz 
kas kopīgs. Esam bijuši daļa no 
Rietumu civīlizācijas gandrīz 
tūk stoš gadu. Nu atliek tikai 

cerēt, ka dzīvosim ar skatu nā  ko t
nē un kopīgi veidosim gaišāku 
dzīvi brīvā un demokratiskā 
Eiro pas saimē.
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Pa Z i ņ o J U M i
ZViedriJa
DIEVKALPOJUMI
UPsaLas ev.lut. draudzes dievkal

pojums Epifānijas laikā sestdien, 16. 
februārī, plkst. 14 Vindhemas baz
nīcā (Vindhemskyrkan, Vindhems ga
tan 9, Upsalā). Dievkalpojumu vadīs 
mācītājs Kārlis Žols, pie ērģelēm 
Göran Blomberg. Pēc dievkalpojuma 
draudzes gadskārtējā pilnsapulce. Visi 
mīļi gaidīti!

stokHoLMas ev. lut. latviešu 
draudzes dievkalpojums Epifānijas 
laikā svētdien, 17. februārī, plkst. 14 
Somu baznīcā (Finska kyrkan, Slotts
backen 2BC, Gamla Stan, Stockholm). 
Dievkalpojumu vadīs mācītājs Kārlis 

“straumēnos”, Zaļajā zālē, Cat t
hor pe Manor, Lilbourne Road, Cat t
horpe, Lutterworth, LE17 6DF, svēt
dien, 24. februārī, plkst.10 Epifānijas 
laika dievkalpojums.

aUstrUManGLiJas draU-
dZe, māc. V.Vāvere

Pīterboro, St. Mark’s Church Centre, 
Peterborough, PE1 2SN, sestdien, 9. feb-
ruārī, plkst. 16 Epifānijas laika diev
kalpojums.

ZieMeĻanGLiJas draUdZe, 
māc. D. Vāvere

bradfordā, Vācu baznīcā (The 
German Protestant Church), 29 Great 
Horton Rd, Bradford, BD7 1AA, svēt
dien, 17. februārī, plkst. 11 Epifānijas 
laika dievkalpojums.

LatViJa
rīgas evaņģēliskās draudzes nā -

ka mie dievkalpojumi 10. februārī 
plkst. 13 (ar kafijas galdu); 24. feb ru ā rī 
plkst. 13 (bez kafijas galda); 10. martā 
plkst. 13 (ar kafijas galdu); 24. martā 
plkst. 13 (bez kafijas galda). Dievkal
po jumi notiek Rīgā, Akas ielā 13. 

iesvētes mācība:  visi interesenti ir 
laipni aicināti pieteikties uz draudzes 
organizēto iesvētes mācību. Pietei ku
mus, lūdzu, sūtīt uz info@redraudze.lv

anGLiJa
DIEVKALPOJUMI
VidUsanGLiJas draUdZe, 

māc. V. Vāvere

s P o r t s   s P o r t s    s P o r t s

Žols, pie ērģelēm Rūta Baumgarte. 
Pēc dievkalpojuma draudzes namā 
kafijas galds un draudzes gada pilnsa
pulce. Visi mīļi gaidīti!

eskiLstūnas ev. lut. latviešu 
drau dzes dievkalpojums Epifānijas 
laikā sestdien, 16. februārī, plkst. 15 
Svētā Andreas baznīcā (Sankt Andreas 
kyrka, Vasavägen 42, Eskilstūnā). 
Diev kalpojumu vadīs prāveste Zilgme 
Eglīte. Pēc dievkalpojuma draudzes 
gada pilnsapulce. Visi mīļi gaidīti!

VāCiJa
DIEVKALPOJUMI
oldenburgā, Ohmstedes baznīcas 

draudzes namā, Butjadinger Str. 59, 

10. februārī plkst. 11 dievkalpojums. 
Kalpo diak. L. Urdze, pie ērģelēm Dr. 
A. Rosenbergs. Pēc dievkalpojuma 
kafijas galds.

Hanoverā, Markus baznīcas drau
dzes namā, Hohenzollernstr. 54, 17. feb-
 ruārī plkst. 14 dievkalpojums. Kalpo 
diak. L. Urdze. Pēc dievkalpojuma 
pārrunas pie kafijas galda.

Ludvigshāfenā, Svētā Ludviķa baz-
nīcā, Sankt Ludwig, Bismarck un Wre
destrasse krustojumā. Epifānijas lai - 
ka pēdējā svētdienā, 17. februārī, 
plkst. 15 dievkalpojums. Kalpos dia
kone Rasma Gundega Ieviņa. Pēc diev-
  kalpojuma sekos azaids ar gro zi ņiem 
draudzes telpās. Visi laipni lūgti!

netLaUsaM astotā 
Vieta PasaULes 

ČeMPionātā JUniorieM
Skeletonists  Krists Netlaus Vā -

ci jas trasē Kēnigszē izcīnīja astoto 
vietu pasaules čempionātā junio  -
r iem. Par pasaules čempionu tika 
kronēts vācietis Fēlikss Kaizin gers, 
kuŗam Netlaus divu braucienu 
sum mā zaudēja 1,85 sekundes.

Tikai 16 gadus vecais elvis Vein-
bergs izcīnīja 16. vietu, uzvarētā
jam zaudējot 3,73 sekundes. Net
laus pirmajā braucienā bija 11., bet 
otrajā braucienā sasniedza astoto 
ātrāko laiku, kamēr Veinbergam 
braucienos bija divas 17. vietas. Uz 
starta izgāja 26 jaunie skeletonisti.

PriedULĒna 
neGaidīti PaZiņo Par 

karJĒras beiGāM
Latvijas vadošā skeletoniste Lel

de Priedulēna nolēmusi likt punk
tu karjērai, sociālajos tīklos pazi
ņojusi sportiste.

25 gadus vecā Priedulēna jan
vāra vidū aizvadīja savas pirmās 
sacensības pēc teju gada pār trau
kuma, ieņemot 14. vietu Eiropas 
čempionātā. Šosezon viņa atkopās 
no ceļgala traumas, kā arī uzsāka 
mācības Šveicē, tādējādi sezonas 
pirmajā pusē Lelde nestartēja. 
2017. – 2018. gada sezonas priekš
va karā Priedulēna treniņā pārrāva 
ceļgala krusteniskās saites. Spor
tis te nolēma operāciju neveikt, jo 
tas nozīmētu nepiedalīšanos Phjon-
čhanas Olimpiskajās spēlēs. Viņa 
Olimpiadā startēja un pat ar no 
pietni savainotu ceļgalu izcīnīja 
augsto septīto vietu. Priedulēna 
pie dalījās arī Soču Olimpiskajās 
spēlēs, kur izcīnīja 14. vietu. Tāpat 
viņa piedalījusies četros pasaules 
čempionātos, labāko rezultātu sa -
sniedzot aizpērn, kad tika izcīnīta 
septītā vieta. Pasaules kausa apri 

tē viņa startēja kopš 2012. gada,    
la  bā ko rezultātu sasniedzot 2016./ 
2017. gada sezonā, kad kopvēr tē
jumā tika izcīnīta septītā vieta. 
Pasaules kausa sacensībās Priedu
lēna izcīnīja četras ceturtās vietas. 
Pirms trim gadiem Kēnigsē viņu 
no goda pjedestala šķīra tikai 
viena sekundes simtdaļa. Priedu
lēna ir 2016. gada pasaules junioru 
čempione.

dāMU FLorboLa iZLase – 
UZ FināLU

Latvijas dāmu florbola vienība 
Slovakijā piedalījās pasaules meis
tarsacīkšu (PM) kvalifikācijas spē
 lēs. Pirmajā spēlē ar 6:1 tika pār-
spētas Ungārijas florbolistes un 
otrajā ar 11:2 – Nīderlandes ko -
manda. Tādējādi neatkarīgi no pē   
dējās spēles turnīrā ar Slovakijas 
vienību mūsu vienība 12. reizi iz 
cīnīja tiesības startēt PM finālā. 
Pēdējā spēlē ar 3:5 Latvijas ko -
manda zaudēja slovakietēm. Latvi 
jas sieviešu florbola izlase piedalī
jusies visos 11 pasaules čempio-
nātos, labāko rezultātu sasniedzot 
2007. gadā, kad izdevās iekļūt 
pusfinālā un izcīnīt ceturto vietu. 

riteņbraUkšana

Latvijas riteņbraucējs toms sku-
 jiņš no TrekSegafredo vienības 
Maljorkā savās sezonas pirmajās 
sacensībās Trofeo Andratx  Lioseta 
(UCI kat.1.1) iesaistījās dienas at -
rāvienā un tika pie kalnu karaļa 
titula. Skujiņš ierindojās 32. vietā, 
uzvarētājam zaudējot vairāk nekā 
pusminūti. Skujiņš pērn tika kro  
nē tas par šī velobrauciena uzvarē tāju.

brāĻU šiCU  ekiPāžai 
bronZa Pk kaUsa PosMā

Brāļu Andŗa un Juŗa Šicu kama-
niņu sporta divnieku ekipāža Al 

tenbergas trasē izcīnīja bronzas 
medaļu Pasaules kausa (PK) izcī-
ņas septītajā posmā. Kristens Pu -
tins/Imants Marcinkēvičs ierindo-
jās 10., Oskars Gudramovičs/Pē -
teris Kalniņš – 15. vietā 20 ekipā -
žu konkurencē.

Uzvaru posmā svinēja austrie -  
ši Tomass Šteiss/Lorencs Kollers, 
kuŗi otrās vietas ieguvējus Toni 
Egertu/Sašu Benekenu divu brau-
cienu summā pārspēja par 0,043 
sekundēm. Šici uzvarētājiem zau
dēja 0,386 sekundes. Braucienos 
latviešiem bija divas ceturtās vie
tas. Putins/Marcinkēvičs uzvarē-
tā jiem piekāpās ar 0,715 sekun
dēm, braucienos ieņemot divas 
desmitās vietas, bet Gudramovičs/
Kalniņš bija 1,191 sekundi lēnāki 
par austriešiem, braucienos sa 
sniedzot 14. un 17. rezultātu. Pa 
sau les kausa kopvērtējumā līderi 
ar 810 punktiem ir Egerts/Bene-
kens. Šici iekrājuši 521 punktu un 
ir uzreiz aiz goda pjedestala, Pu 
tins/Marcinkēvičs ar 370 punk
tiem ir devītie.

Individuālajā ieskaitē visas trīs 
Latvijas braucējas šajā PK posmā 
ierindojās pirmajā desmitniekā. 
Visu pirmo braucienu sniga un 
trase bija ļoti lēna, tāpēc vairākas 
vadošās sportistes sasniedza pieti
cīgus rezultātus. Sākotnēji bija pa 
redzēts aizvadīt otro braucienu, 
tomēr rīkotāji laika apstākļu dēļ 
nolēmuši to atcelt. Pēc atcelta otrā 
brauciena pieredzējusī Latvijas 
kamaniņu braucēja Elīza Cauce 
izcīnīja sesto vietu. Ulla Zirne ie -
rindojās astotajā, Kendija Apar jo-
de – devītajā vietā. Pirmajā brau 
cienā negaidīti uzvarēja Italijas 
pārstāve Sandra Robartšere, kuŗa 
par 0,090 sekundēm apsteidza 
titulēto vācieti Natāliju Geizen
bergeri. Cauce no pirmās pozicijas 
atpalika 0,317 sekundes. 

staFetĒ – CetUrtā Vieta
Latvijas kamaniņu braucēji 

Anda Upīte, Gints Bērziņš un div-
nieks Eduards Ševics-Mikeļševics/
Lūkass Krasts Īglsas trasē Austrijā 
izcīnīja ceturto vietu pasaules 

čem pionātā junioriem komandu 
stafetē. Par čempioniem kļuva vā -
cieši, kuŗi savu mājas trasi veica 
divās minūtēs un 10,926 sekun 
dēs. Latvijas četrotne čempioniem 
zaudēja 0,968 sekundes, bet goda 
pjedestals bija 0,720 sekunžu at 
tālumā. Stafetē startēja 13 koman
das. Savainojuma dēļ stafetē Lat
vijai nevarēja palīdzēt vadošais 
divnieks Mārtiņš Bots/Roberts 
Plūme, kuŗi pirms tam pamatsa
censībās bija sestie, čempioniem 
Hannesam Orlaminderam/Pau  - 
 l am Konstantīnam Gubicam zau-
dējot 0,712 sekundes. Bots/Plūme 
pirmajā braucienā bija ceturtie, 
bet otrajā sasniedza desmito rezul
tātu. 

Individuālajā ieskaitē sacensību 
pirmajā dienā no latviešiem la 
bāko rezultātu sasniedza Gints 
Bērziņš, izcīnot astoto vietu. 

Gints bērziņš // Foto: Delfi

Anda Upīte ierindojās 11., Sigita 
Bērziņa – 16., Elīna Vītola 1. brau-
cienā ierindojās 29. vietā, nekva
lificējoties otrajam braucienam. 

rīGas Maratona 
ZeLta seZonU 

atkLās Leģendārā
PoLa redkLiFa

Izvērtējot 2018. gada Lattelecom 
Rīgas maratonu, Starptautiskā 
Vieg latlētikas federāciju asociācija 
(IAAF) atzinusi, ka sarīkojums iz 
pildījis augstākos kvalitātes kritēri

jus un 2019. gada 19. maijā varēs 
nest Zelta kvalitātes zīmi (Gold 
Label Road Race), iekļaujoties pa 
saules prestižāko maratonu līgā.

Atklājot Lattelecom Rīgas mara-
tona pirmo sezonu IAAF Zelta 
kvalitātes zīmē, Latvijā ieradīsies 
leģendārā britu vieglatlēte un pa -
saules rekordiste maratonā Pola 
Redklifa, informē sacensību rīko-
tāji.

Kopā ar Jeļenu Prokopčuku un 
citiem vadošajiem Latvijas vieg l
atlētiem Redklifa 23. februārī uz -
stāsies īpašā skriešanai kā vado
šajai tautas sporta disciplīnai vel
tītā forumā, skriešanas un veselīga 
dzīvesveida mīļotājiem atklājot 
savu uzvaru, motīvācijas un pū 
liņu aizkulises.

Redklifas vizīte būs simbolisks 
pagodinājums Rīgai, Latvijas gal-
vaspilsētai iekļaujoties pasaules 
prestižāko maratonu līgā kopā ar 
Berlīnes, Tokijas, Londonas, Bos-
tonas, Ņujorkas, Prāgas un citiem 
Gold Label maratoniem.

P. karlsons

brāļi šici distancē // Foto:LETA

Pola redklifa // Foto: AFP/Scanpix


